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annak, akik szerint a magyarok haj-
lamosak a pesszimista látásmód-
ra, azonban mi lehetne nagyobb 

bizonyíték ennek a 
megcáfolására, mint 
a járványhelyzetben 
tanúsított kiemelke-
dő összefogás és em-
pátia egymás iránt. 
Családok álltak hely-
re, megromlott barát-
ságok születtek újjá, 
mindenki átértékelte, 
hogy ki és mi a fontos 
az életében. Bízom 
benne, hogy a járvány 
elleni védekezés újabb 
szakaszában is fegyel-
mezettek maradnak 
az emberek, és idővel 
végleg legyőzhetjük a 
vírust.

Rendőreink ismét 
helytálltak, minden-
hol ott voltak, ahol 
szükség volt rá. Most 
gyakrabban láthattuk 
őket az utcán és a bevásárlóközpontok kör-
nyékén is. Előfordult, hogy szükség volt be-
avatkozásra, de már a puszta látványuk is a 
szabályok betartására ösztökélte a lakossá-
got. Egyesek szakmai teljesítményük mellett 
emberi példamutatásukról is bizonyságot 

tettek. Sajnos akadtak olyan személyek is, 
akik arra használták fel a veszélyhelyzetet, 
hogy álhíreket terjesszenek vagy éppen a 

vírus elleni védekező 
eszközként feltüntetett, 
hamis portékákat áru-
sítsanak, a rendőrök 
több ilyen bűnözőt kéz- 
re kerítettek.

A Hekus Magazin 
is újult erővel folytat-
ja tevékenységét. Ri-
portalanyaink között 
olyan személyeket 
tisztelhetünk, mint az 
International Police 
Association Magyar 
Szekciójának elnöke; 
nagykövet – volt or-
szágos rendőrfőkapi-
tány; a Honvédelmi és 
rendészeti bizottság 
egyik legaktívabb tagja. 
Olvasóink betekinthet-
nek egy hivatásos tűz-
oltó mindennapjaiba 
és a testőrök világába, 

tájékozódhatnak a büntetés-végrehajtás ak-
tuális híreiről, valamint további közérdekű 
információkat is megtudhatnak.

Jó egészséget, kellemes olvasást és  
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XX A tudományos mun-
ka iránti érdeklődése 
és elkötelezettsége vé-
gigkíséri pályáját, és 
több korszakalkotó öt-
let megvalósítása kö-
tődik a nevéhez. Mint 
a belügyi ágazat teljes 
kompetenciatérképének 
elkészítése. Milyen igé-
nyek hívták életre és ho-
gyan sikerült kidolgozni 
ezt a komplex rendszert?
– A Rendőrségi Veze-

tőképző Intézet 1996-ban 
kezdte meg működését a 
vezetésemmel. Az akkori 
országos rendőrfőkapitány, 
Pintér Sándor arra kért, 
hogy építsünk fel egy jó 
vezetőképzési rendszert. E 
mondatban implicite benne 
volt az is, hogy szabad kezet 
kaptunk a fejlesztésre. Ami-
kor Pintér Sándor visszatért 
néhány esztendő múlva, 
mint miniszter, bemutatott 

egy világhírű multinacionális 
vállalat humánvezetőjének, 
aki ismertette a cégcsoport-
nál alkalmazott vezetőkép-
zés rendszerét. Miniszter úr 
arra kért, hogy egy hónap 
múlva referáljak, miként 
tudjuk adaptálni a mi rend-
szerünkbe a multicégnél 
bevált gyakorlatot. Majd, 
amikor visszatértünk hoz-
zá a humánszakemberrel 
együtt, a kolléga megkérte 
miniszter urat, hogy te-
gye lehetővé számára a mi 
rendszerünk megismeré-
sét, mert az sokkal korsze-
rűbb és komplexebb, mint 
az övéké. A korszerűségét 
az adta, hogy – többéves 
fejlesztőmunka eredmé-
nyeként – a világon először 
készült el egy ágazat teljes 
kompetenciatérképe, vagyis 
a rendvédelmi ágazaté. Et-
től kezdve már egyszerű volt 
egy szakmaspecifikus kom-

petencialapú vezetőképzés 
kidolgozása.

XX Megosztana velünk 
néhány konkrét példát, 
hogyan működik a prog-
ram a gyakorlatban?
– Mára teljesen átalakult 

az előzőekben ismertetett 
rendszer, ugyanis előbb az 
ÁROP, majd a KÖFOP pá-
lyázati rendszer keretében 
a vezetőkiválasztás és a 
vezetőképzés, valamint a 
vezetői továbbképzés in-
tegrált rendszere jött létre, 
Komplex Vezetőkiválasztási 
és Vezetőképzési Rendszer 
(KVR) címmel. Az új rend-
szerben az adott munkaköri 
profilhoz hasonlítjuk a jelölt 
személyi profilját. Ha a ket-
tő fedi egymást, elmond-
hatjuk, hogy megvalósul a 
„megfelelő ember a meg-
felelő helyen” elv érvényre 
juttatása. Ezt egy általunk 
kifejlesztett kompetencia-
alapú, informatikailag tá-
mogatott vezetőkiválasztási 
tesztrendszer segíti, amely 
nem csupán arra ad választ, 
hogy az illető alkalmas-e az 
adott munkakör betöltésé-
re, hanem alapját képezi 
a vezetőképzési tréningek 
esetében az egyéni fejlesz-
tési terv kidolgozásának is. 
Ez valóságos paradigmavál-
tást idézett elő az alkalmas-
ság vizsgálatának gyakorla-
tában. Ugyanis a rendszer 
felváltotta a korábbi kivá-
lasztási metódust, ugyanis 
nem az alkalmatlanokat 
szűri ki a jelöltek közül, ha-
nem az alkalmasakat engedi 
be a vezetői körbe. Mond-
hatnánk azt is, hogy aki egy 
adott beosztásra nem al-
kalmas, az nem jelenti azt, 
hogy ő alkalmatlan vezető-
nek. Lehet, hogy egy másik 

területen kitűnő vezető lesz. 
Erre szolgál a rendszer által 
ismert több mint harminc 
neurális modell.

XX A fiatal tehetségek 
felfedezését és támoga-
tását missziójának te-
kinti. Hogyan látja meg 
valakiben a lehetőséget, 
esetleg a leendő képes-
ségeket?
– Azt vallom, hogy a te-

hetség nem más, mint ki-
emelkedő képességek fogla-
lata. Szoktuk mondani, hogy 
mindenki tehetséges vala-
miben. A tehetséget kife-
jező képesség pedig előbb-
utóbb utat tör magának, 
manifesztálódik, csak oda 
kell rá figyelni. Én három 
kompetenciaalapú mezőt 
szoktam figyelembe venni: 
így a motivációt, az alkotó 
kreativitást és az intelligen-
ciát, utóbbiban az érzelmi 
intelligenciának is kiemelke-
dő szerepet tulajdonítok. Ta-
lán ez a szempontrendszer 
segített abban, hogy több 
kollégában, illetve tanítvá-
nyomban felfedezhettem a 
szunnyadó tehetséget, és 
mára már sikeres kutatók-
ká, tudósokká, vezetőkké 
váltak.

XX A magazinunkban 
rendszerint magas ran-
gú vezetők nyilatkoznak, 
akiket vezetési stílusuk-
ról is kérdezni szoktunk. 
Jellemzően nagyon ta-
nulságos, inspiráló vála-
szok érkeznek. Ön, mint a 
téma szakértője, hogyan 
vélekedik a jó vezető is-
mérveiről?
– Felsorolhatnám azt 

a tizenhárom alapkom-
petenciát és a több mint 
harminc alkompetenciát, 
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Modernizáció a 
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amelyek megléte esetén 
kijelenthető, hogy valaki 
jó vezető vagy sem. Ha ki 
kellene emelnem egyetlen 
kompetenciát, akkor az a 
tekintély lenne. De hadd 
adjam erre a kérdésre azt 
a kishercegi választ, ame-
lyet ilyen kérdés kapcsán 
el szoktam mondani. „A te-
kintély legelső alapja az ér-
telem. Mindenkitől azt kell 
megkövetelni, amit az illető 
megtehet. Ha népednek azt 
parancsolod, vesse magát a 
tengerbe: föllázad, forradal-
mat csinál. Azért van jogom 
engedelmességet követelni, 
mert észszerűek a parancsa-
im, mondta a király a kisher-
cegnek.”

XX A bűnmegelőzés is 
kiemelt szakterülete. 
Meghatározó szerepet 
vállalt a Bűnmegelőzési 
Akadémia létrehozásá-
ban, valamint számos 
prevenciós programban. 
– Valóban sokat foglal-

koztam a bűnmegelőzés el-
méleti kérdéseivel, de ma-
gam soha sem gyakoroltam 
ezt a szakmai műfajt. Nem is 
annyira a képzésre, az okta-
tásra helyeztem a hangsúlyt, 
mint inkább a nevelésre. A 
sors különös ajándékának 
tekinthetem, hogy három 
esztendőn keresztül szo-
batársa lehettem Popper 
Péternek a Rendőrtiszti Fő-
iskolán. Tőle tanultam meg 
azt, hogy ha a gyermekek 
személyiségfejlődése során 
nem épül ki az a védekezési 
reflexrendszer, amely alap-

ján a későbbiekben elkerül-
hetővé válna a bűnözővé 
vagy áldozattá válása, amely 
immunissá tenné a krimi-
nalitással szemben, akkor 
bűnelkövetővé vagy bűncse-
lekmény áldozatává válhat. 
Úgy láttam az 1990-es évek 
második felében, hogy a 
gyermekek életének egyik, a 
szocializáció szempontjából 
legfontosabb időszakában 
hiányzik a bűnözés – benne 
a bűnözővé és az áldozattá 
válás – elkerülésére való 
nevelés gyakorlata. Ezért 
dolgoztuk ki kolléganőmmel 
közösen az önkormányza-
toknak javasolt iskolai ne-
velési programot, amely 
„Az ön- és vagyonvédelemre 
nevelés az általános iskolák-
ban” címet viselte. Hasonló 
okok miatt alkottuk meg 
azt a drogprevenciós isko-
lai programot, ami egy-egy 
általános iskolán belüli vagy 
több általános iskola közötti 
disputaverseny formájában 
zajlott. Mi csupán elszórtuk 
a magot, annak keltetését 
és gondozását már a Nem-
zeti Bűnmegelőzési Tanács 
keretében végzik „nem kö-
zépiskolai fokon”. Ugyancsak 
az én tollamból származik a 
Rendőrtiszti Főiskola által 
megkezdett „Bűnmegelőzési 
szervező szakirányú tovább-
képzési szak” tanterve.

XX Részt vett több fel-
sőoktatási intézmény 
elindításában és képzési 
rendszerének kidolgozá-
sában. Oktatói tevékeny-
ségét folytatva a Nemze-

ti Közszolgálati Egyetem 
magántanára lett. 
– Tizenhárom esztendőn 

keresztül oktattam a Rend-
őrtiszti Főiskolán főállásban, 
majd a Gábor Dénes Infor-
matikai Főiskolán megal-
kottam a biztonságszervező 
szakirány tantervét, és taní-
tottam a tantárgyegyüttest 
főiskolai tanárként. Iskola-
teremtő munkásságom két-
ségkívül legszebb állomása 
a kalocsai Tomori Pál Gaz-
dasági Főiskola létrehozá-
sában való közreműködés 
volt. Itt tanszékvezető fő-
iskolai tanárként két szakot 
indítottam el: a gazdaságvé-
delmi szakértő és a gazda-
ságvédelmi közgazdász sza-
kot. A Nemzeti Közszolgálati 
Egyetem magántanáraként 
bűnmegelőzést, vezetéstu-
dományt és kriminológiát 
oktattam.

XX Itt ragadnám meg az 
alkalmat, hogy beszél-
jünk arról, mennyire 
modern módon gondol-
kodik az okostelefonok 
és egyéb eszközök hasz-
nálatának bevonásáról. 
A digitális tanrendre való 
átállás miatt most kifeje-
zetten aktuális a kérdés, 
de ön már korábban is 
szorgalmazta a technoló-
gia tiltása helyett annak 
beépítését a tanításba.
– Amióta internet léte-

zik, alapjaiban változtak 
meg az informácószerzési 
szokásaink. Szent-Györgyi 
Albert mondta, hogy „Az én 
fejemben bármilyen könyv-
szagú ismeretnek a felezé-
si ideje néhány hét. Így 
hát az ismereteket biztos 

megőrzésre a könyveknek, 
könyvtáraknak hagyom…”. 
Ma, a digitális világrendben 
valószínűleg azt mondaná 
a bennünket érő hihetetlen 
mennyiségű információára-
dat láttán, hogy a lexikális 
ismereteket az adathor-
dozókra hagyná. Óriási 
pazarlásnak tartom, hogy 
a fejünket információkkal 
tömködjük tele ahelyett, 
hogy kreatív gondolkodás-
ra és problémamegoldás-
ra használnánk. Szakmai 
meggyőződéssel és hittel 
vallom, hogy a „digitális 
bennszülötteket” teljesen 
másként kell oktatni, mint 
a „digitális bevándorlók” 
névvel illetett generációk 
tagjait. Én három évvel 
ezelőtt szorgalmaztam, 
hogy kezdjük el kidolgozni 
a generációspecifikus okta-
tási rendszert, és vezessük 
be a kvízlearning oktatá-
si formát. E korosztály a 
napjuk nagy részét az okos 
kütyükön történő játékkal 
töltik el. Hát akkor egyene-
sen adott a feladat: játék-
kal behatolni a féltve őr-
zött komfortzónába. Mérő 
László játékelméletének 
egyes elemeit beépítve a 
kvízlearning rendszerébe, 
állandó aktív résztvevője 
lehet az oktatási folyamat-
nak a tanuló, és megvalósul 
a „játszani is engedd szép, 
komoly fiadat!” jelmondat. 

XX A legmagasabb állami 
és szakmai elismerések 
birtokosa. Mely kitünte-
téseire a legbüszkébb?
– Hivatalból is azt kelle-

ne mondanom, hogy termé-
szetesen a két köztársasági 
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érdemrendre, a lovagke-
resztre és a tisztikeresztre. 
De érzelmi alapon is e kettő 
foglalja el szívem csücskét, 
mert az indoklásban az áll, 
hogy az oktatás terén vég-
zett kiemelkedő színvonalú 
oktató-nevelő munkám, 
iskolateremtő tevékenysé-
gem elismeréseként kaptam 
azokat. Ugyanakkor nagyon 
büszke vagyok azokra a szak-
mai elismerésekre is, ame-
lyeket tudományos kutatói 
eredményeimért, tudo-
mányszervezői és oktató-
nevelő munkámért kaptam. 

XX A Belügyi Szemle fő-
szerkesztőjeként milyen 
szakmai elveket vall? Ho-
gyan épül fel a folyóirat 
szerkesztésének koncep-
ciója? Kollégái úgy isme-
rik önt, mint aki folyama-
tosan kutat, épít és alkot.
– Egyetemista korom-

ban a hogyan kérdésre 
kerestem a választ. Jó né-
hány évtizede már a miért 
kérdés megválaszolása áll 
a gondolkodásom közép-
pontjában. Ami nap mint 
nap előbbre visz, az nem 
más, mint elfogadni, hogy 
az újnak nem a régi az ellen-
sége, hanem a még újabb. 
Közel egy éve lettem a Bel-
ügyi Szemle tudományos 
folyóirat főszerkesztője. A 
lap 1953 óta történő fenn-
állása során csak nyomta-
tott formában jelent meg. 
Napokon belül megvalósul 
az a régi álmom, hogy on-
line folyóiratként is megje-
lenhessen a Belügyi Szem-
le. Persze, maradtak még 
kérdések bennem. Milyen 

változást (előnyt, hátrányt) 
eredményezhet, ha felad-
juk a Belügyi Szemle eddigi 
printkommunikáció egyol-
dalúságát, és egy erőteljes, 
folyamatos interaktív digi-
tális médiakommunikáció 
megvalósítását tűzzük ki 
célul, az értékmegőrzés és 
az értékteremtés-érték-
megújulás szellemében? 
Fenntartható-e hosszú tá-
von a Belügyi Szemle nagy 
hagyományokkal rendelke-
ző nyomtatott változatának 
megjelentetése a digitális 
univerzum egyre erőtelje-
sebb térhódítása mellett? 

XX Teljes egyetértésben 
választották meg az IPA 
Magyar Szekciója elnö-
kének. Kérem, ossza meg 
velünk, mit jelent az Ön 
számára az elnökség.
– Munkát, nagyon sok 

munkát. Hozzá kell ten-
nem, hogy nem én jelent-
keztem az elnöki posztra. 
Sok IPAtagszervezeti elnök 
és tag azzal keresett meg, 
hogy a tagság változást 
akar, és olyan vezetőt keres-
nek, aki képes a megújulás 
útjára vezetni az IPA magyar 
tagságát és végig haladni 
rajta. Az egyhangú szava-
zattal történt megválasztá-
som alkalmával azt kértem 
a küldöttgyűlés tagjaitól, 
hogy vezessük közösen a 
XXI. századba a magyar IPA 
mozgalmat, és az osztatlan 
közös cél érdekében olyan 
közösséget kovácsoljunk, 
amelyet nem az ellentétek 
osztanak meg, hanem a kö-
zös célok megvalósítása tart 
össze. Hiszem, hogy a ma-

gyar IPA mozgalom értékvá-
lasztás előtt áll. Óriási a tét! 
Az értékválasztás eredmé-
nyeként pedig eldől, hogy a 
Magyar Szekció előre halad, 
a jövőt jelentő megújulást 
választja vagy sem. Az újon-
nan megválasztott elnökség 
ezt a jövőt, a haladást kínál-
ja fel minden magyarországi 
IPA tagnak. Ez a cél vezérel 
engem, aminek megvaló-
sítása a világjárvány miatt 
lassabban halad, mint sze-
rettem volna. De bátran ki-
jelenthetem, hogy szándé-
kom és akaratom töretlen 
ebben a kérdésben. Tisztá-
ban vagyok a felelősségem 
súlyával, a vállalt feladat 
nehézségeivel egyaránt.

XX Milyen aktuális ki-
hívásokkal foglalkozik 
most az egyesület?
– Több, mint negyven 

éve dolgozom a magyar 
közigazgatásban, én ebben 
a közegben szocializálód-
tam, megtanultam a fegyel-
met, a pontos és gondos 
munkavégzés fontosságát. 
Még folyik a szervezet tel-
jes körű átvilágítása, amely 
kiterjed a gazdálkodásra, az 
ügykezelésre, a programok-
ra, a hazai és a nemzetközi 
együttműködésre egyaránt. 
Át kell tekintenem a jogsza-
bályi környezetet, a belső 
normatív szabályokat, és 
ha kell, bátran hozzá fogok 
nyúlni azok célszerű mó-
dosításához. Tehát most 
az alapok megerősítésére 
fókuszálok, valamint a part-
ner szervezetekkel történő 
együttműködés formai és 
tartalmi kereteinek kidolgo-

zására. Ha mind ezzel vég-
zünk, jöhet a közös, országos 
szintű programok tervezése, 
végrehajtása. A magyar IPA 
mozgalom jövőre ünnepeli 
a 30 éves fennállását. Olyan 
nemzetközi rendezvényt 
szeretnénk megvalósítani, 
amely méltó az elmúlt har-
minc esztendő eredménye-
ihez, sikereihez.

XX Ha megenged egy 
személyes kérdést is: 
milyen szabadidős tevé-
kenységeket kedvel?
– Barátaimnak, a hozzám 

közel állóknak azt szoktam 
mondani, lehet, hogy ko-
ros vagyok, de nem vagyok 
még annyira öreg, hogy 
emlékeket gyűjtsek. Már 
szinte mániákusan gyűjtöm 
az élményeket, hamarosan 
megtelik velük az élmény-
ládám. Mindent szeretek, 
ami a természettel, a ker-
tészkedéssel, a téli sporttal 
van kapcsolatban. De a leg-
fontosabb számomra a csa-
ládom, és benne a tizenöt 
éves fiam, akit igyekszem 
megérteni, következéskép-
pen ismeretlen fogalom ná-
lam a generációs szakadék. 
Hiszem, hogy ez a megértés 
képezi azt a hidat, amely a 
generációk közötti szakadé-
kot képes átívelni, és amely 
nem eltávolít, hanem össze-
köt bennünket.

Végh Nóra Judit
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Országos rendőrfőkapitányból 
nagykövet         

XX Példaértékű, felfelé 
ívelő karrier és negyed-
százados rendőri szolgá-
latot követően lépett be a 
diplomácia világába. Mi-
lyen kapcsolódási pontok 
vannak a két szakterület 
között, illetve misszióve-
zetőként miben vannak 
hasznára korábbi, a rend-
védelemben és országos 
főkapitányként szerzett 
tapasztalatai?
– A rendőri és pénzügyőri 

pályámon túl az államigazga-
tás több területén dolgoz-
hattam az önkormányzati 
vezetői, a Belügyminisztéri-
um osztályvezetői, valamint 
a Miniszterelnöki Hivatal he-
lyettes államtitkári beosztá-
sáig bezárólag. Képviseltem 
hosszú éveken keresztül a 
magyar érdekeket a SECI 
JCC-ben és az Europol Ma-
nagement Boardban. Tíz 
éven keresztül vezettem a 
határfejlesztésért felelős 
koordinációs bizottságot.
Ezek a tapasztalatok nem-
csak vezetői, de szakmai 
alapokat is adtak számomra 
a diplomáciai munkámhoz.  
A Fülöp-szigetek kormányá-
nak szinte minden tagjával, 
az itteni törvényhozás ve-
zetőivel, a rendészeti szer-
vek és más fontos országos 
szervek vezetőivel sikerült jó, 
személyes kapcsolatot kiala-
kítani. Sor került a magyar 
rendőrségnél és a katasztró-
favédelemnél magas szintű 
filippin delegációk látogatá-
sára, mely az intézményközi 
kapcsolatokat is elindította.

XX Személy szerint mit 
osztana meg szívesen a 
Fülöp-szigetekről?
– A Fülöp-szigetek a világ 

3. legnépesebb katolikus 
többségű országa. A több 
mint hétezer szigetből álló 
ország természeti adottságai 
és szépségei egyedülállóak. 

El Nido, Palawan, Boracay, 
Cebu, Siargao tengerpartjai 
többször lettek a világ leg-
szebbjeinek választva. Bár 
Metro Manila egy zsúfolt 
nagyváros, de aki keres, itt is 
talál sok izgalmas látnivalót 
és programot. A trópusi gyü-
mölcsök, a filippin konyha is 
sokak kedvence. A filippinók 
barátságosak, itt mindenki 
tud angolul, ami egy idegen 
turistának nagy előny. Gaz-
daságilag rendkívüli lehető-
ségeket látok a 110 millió 
fős piacon a magyar export 
szempontjából, számos ha-
zánknak is fontos stratégiai 
területen.

XX Jelen körülmények 
között megkerülhetetlen, 
hogy a járványhelyzetről 
is beszéljünk. Manilában 
milyen intézkedések ke-
rültek bevezetésre? Ho-
gyan védekeznek a vírus 
ellen?
– A koronavírus-járvány 

miatt Duterte elnök már 
március 15-én közösségi 
karantént rendelt el Metro 
Manila, majd másnap az 57 
milliós Luzon sziget területé-
re. Miközben a nagyvárosok 
modern részein szigorúan 
betartják a kijárási tilalmat, 
a szegények által lakott zsú-
folt városrészeken jól látha-
tóan nehéz érvényt szerez-
ni a karanténprotokollnak. 
A legszegényebb 18 millió 
háztartás két hónap időtar-
tamra havi 5–8 ezer peso 
(1 PHP = 6,4 HUF) juttatást 
kap. A kis- és középvállalatok 
alkalmazottjai (3,4 millió em-
ber) szintén két hónapra bér-
szubvencióban részesülnek. 
Sajnos kiemelkedően magas 
az egészségügyi dolgozók 
fertőzöttsége és halálozása. 
A frontvonalban dolgozók 
amennyiben fertőzést szen-
vednek, 100 ezer peso támo-
gatást kapnak, elhalálozás 

esetén az örökösöknek 500 
ezer pesót juttat a kormány. 
Talán előnye az országnak, 
hogy az átlagéletkor mind-
össze 23,9 év, így a kevésbé 
veszélyeztetett fiatal korosz-
tály jelentős arányban van 
jelen a lakosság körében. 
Másik előny lehet, hogy a 
Fülöp-szigetek – jelentős 
kínai és amerikai kapcsola-
tok mellett – elsősorban az 
ASEAN-országokkal kereske-
dik, kevésbé függ a globális 
kereskedelem világméretű 
újraindításától, de az élelmi-
szerellátás területén erősen 
importfüggő. Ez a tíz ország a 
nagy lakosságszámhoz viszo-
nyítva eddig viszonylag ala-
csony fertőzöttségi és halá-
lozási számokat mutatott. A 
jelenlegi helyzet szerint a kö-
zösségi karantén április vé-
géig tart, de már most nagy 
fejfájást okoz, hogy miként 
hangolják össze a járvány el-
leni védekezést a gazdaság 
beindításával. Nagykövetsé-
günk nagyszabású tervekkel 
készült már az idei év első 
fél évére is. Sajnos ezeket az 

előkészített programokat el 
kell halasztani, de kiváló kol-
légáimmal egyelőre egyikről 
sem mondunk le. Egyébként 
is, a diplomáciai munkában 
nagyon sokszor csak „ké-
sőbb gyümölcsre forduló 
diófát ültetünk”. A járvány 
miatti utazási korlátozások 
bevezetése után sok magyar 
turista rekedt a szigeteken, 
így az ő hazajutásukban kel-
lett nagy erőket mozgósítani 
valamennyi helyi és otthoni 
kollégámnak egyaránt. Bár a 
jelenlegi járványhelyzet és 
annak következményei sok 
tervünket keresztülhúzták, 
az elmúlt évek munkájának 
eredményeképpen Magyar-
ország és a Fülöp-szigetek 
kapcsolata szorosabb, mint 
valaha. Kiszámítható és 
megbízható partnerei va-
gyunk egymásnak, közös 
elhatározásunk a gazdasági 
és társadalmi kapcsolataink 
dinamikus továbbfejleszté-
se. Eddigi közös sikereink-
re büszkén mondhatjuk: 
Mabuhay!

Dr. Fodros István

INTERJÚ ŐEXC. DR. BENCZE JÓZSEFFEL
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XX Idén szeptemberben 
10 hónapos rendőrkép-
zést indítanak. Ön hogy 
vélekedik erről, elég idő 
lesz a szakmai ismeretek 
megszerzéséhez?
– A rendőrszakma hiva-

tás, életpálya – ha valaki 
rendőrnek jelentkezik, az 
általában nem egy kaland 
szokott lenni, hanem ko-
moly elhatározás. A rend-
őrök alapesetben nem 
váltogatják egy-két évente 
a munkahelyüket, folya-
matosan képzik magukat, 
mire kitanulják a szakmát, 
és az egész életüket a szol-
gálatnak szentelik. Ezért 
nagyon fontos, hogy ez a 
képzés megfelelő színvo-
nalú legyen. A másik ki-
emelendő szempont, hogy 
a rendőrök fegyvert kapnak 
és fegyvert használhatnak. 
Felkészültnek kell lenniük 
ennek a gyakorlatával, a 
jogszabályokból és még 

számtalan szakmai ismeret 
elsajátítása szükséges ah-
hoz, hogy el tudják végezni 
a munkájukat. Egy hason-
lattal élve, én helytelennek 
tartom, amikor a gombhoz 

varrják a kabátot. Évek óta 
igyekszünk felnyitni a sze-
meket arra, hogy a rendőri 
szakma nincs kellően meg-
becsülve. Ez nem politikai 
lózung, sajnos a tények 

magukért beszélnek, egyre 
több a pályaelhagyó, és nö-
vekszik a fluktuáció. Óriási a 
létszámhiány. Ha a kormány 
azt gondolja, ezt úgy lehet 
orvosolni, hogy a szakmai-
ságból és a felkészültségből 
vesznek el, mint most a kép-
zési időből, ahelyett, hogy a 
már ott dolgozó szakembe-
reket tartanák meg és tisz-
tességes fizetést adjanak, 
akkor ez egy nagyon rossz 
irány, aminek drámai vége 
lehet. És nem a korhatárt 
kellene felemelni, hanem a 
szolgálati nyugdíjat vissza-
adni. Kérdésére válaszolva, 
nem támogatom ezt az új 
típusú képzési rendszert.

XX Ön az egyik legaktí-
vabb tagja a Honvédelmi 
és rendészeti bizottság-
nak, gyakran szólal fel a 
Parlamentben. Honnan 
a magas szintű szakmai 
rálátása?

A Honvédelmi és  
rendészeti bizottság  

egyik legaktívabb tagja
INTERJÚ DR. HARANGOZÓ TAMÁSSAL
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– Négy éven keresztül 
dolgoztam az Igazságügyi 
és Rendészeti Minisztéri-
umban, a miniszteri kabi-
netben. Akkor minden hét-
főn jelen voltam a rendőri 
vezetők, a vezérkar beszá-
molóján. Ennek köszön-
hetőn pontosan átláttam, 
nemcsak a jogszabályokat, 
de az irányítást és a napi 
szintű operatív munkát 
is. Úgyszintén rendszeres 
kapcsolatot tartottam a 
büntetés-végrehajtással, a 
rendőrökkel, tűzoltókkal is, 
megismerve az őket érintő 
kihívásokat, problémákat. 
Tudásom most parlamenti 
képviselőként arra haszná-
lom, hogy minden lehet-
séges eszközzel segítsem 
őket. Az ő oldalukon állok. 
Büszke vagyok a Honvédel-
mi és rendészeti bizottság-
ban betöltött tagságomra 
is. Elkötelezett vagyok a 
terület iránt, és az említett 

tapasztalat az oka, hogy 
fogékonyabb és gyakran 
felkészültebb vagyok kép-
viselőtársaimnál.

XX Mennyire elégedett a 
veszélyhelyzetben nyúj-
tott rendőri munkával? 
Van-e konstruktív javas-
lata? Hogyan lehetne az 
emberek biztonságát 
még jobban fokozni?
– A járvány miatt az em-

berek mozgásköre, kon-
taktjai nyilván korlátozva 
vannak. Hála Istennek, a 
legtöbben komolyan vet-
ték az előírásokat, és ott-
hon maradtak. Ezzel pár-
huzamosan az elkövetett 
bűncselekmények száma 
is csökkent. A rendőrökre 
még így is hatalmas nyo-
más nehezedett, hiszen 
alapfeladataikon túl ren-
geteg pluszmunkát kaptak 
és kapnak a mai napig, mint 
ami eddig volt. Erre a leg-

utóbbi szemléletes példa 
az érettségi megszervezé-
se volt, amelyben – részben 

az oktatási kormányzás lo-
gisztika hiányosságai miatt 
– országos szinten rendőri 
segítséget kellett bevon-
ni. Jobban örültem volna, 
ha a védőfelszereléseket 
és a maszkokat is időben 
és megfelelő darabszám-
ban megkapták volna a 
rendőrök. Például a járőr-
párnak nem egy darabot 
kellene adni. A honvédség 
és a rendvédelem is óriási 
szerepet tölt be a járvány 
elleni védekezésben. Ezt 
a rendkívüli teljesítményt 
és túlmunkát illene a kor-
mánynak anyagi ellentéte-
lezéssel is elismerni. Akik 
a frontvonalon dolgoznak, 
maximálisan megérdemlik 
a bérpótlékot a járványidő-
szakban viselt kockázat és 
erőfeszítéseik miatt.

Dr. Fodros István

Több mint 15 ezer maszkot és egyéb védekezéshez 
szükséges eszközöket, valamint tartós élelmiszert osz-
tott szét dr. Harangozó Tamás országgyűlési képviselő 
és pártja. A politikus személyesen vitte el az adományt 
a patikáknak, háziorvosoknak, szociális munkásoknak, 
önkénteseknek, autoimmun betegeknek, asztmás gyer-
mekeknek és az idős, rászoruló embereknek körzetében, 
Szekszárdon. A szervezett akció és összefogás a főváros 
mellett az ország minden megyéjére kiterjedt. Több mint 
100 településen nyújtottak ezzel segítséget a járvány 
elleni védekezésben. Maszkokat, tisztító- és fertőtle-
nítőszereket, védelmi felszereléseket vásároltak saját 
költségen, majd adták át az egészségügyi és szociális 
intézmények, valamint a családok részére.
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A Nemzeti Közszolgálati Egyetem rektora és a Rendé-
szettudományi Kar dékánja köszöntötte Szent György 
napján, a határról hazaérkező rendőrtisztjelölteket. A 
másodéves hallgatók a magyar–osztrák határon, 
elsősorban a hegyeshalmi határátkelőhelyen teljesítettek 
szolgálatot, amivel a Készenléti Rendőrség munkáját 
segítették. A rendőrtisztjelöltek nyolcvanfős „turnusokban”, 
három nagy csoportba osztva utaznak rendszeresen a 
határra és vesznek részt rotációban a határvédelemben.

most hazaérkező 
hallgatók valameny-
nyien rendészeti 

szakirányosak, és a belépő 
személy- és áruforgalom el-
lenőrzése volt a feladatuk, 
amelyet 12 órás szolgálat-
ban teljesítettek, nappali 
és éjszakai váltásban. A 
hallgatók tisztjelöltvizsgával 
rendelkeznek, kényszerítő 
eszközzel fel vannak sze-
relve, önálló intézkedésre 
azonban nem jogosultak, a 

készenléti rendőrök munká-
ját segítik. A 28 fős csopor-
tot Győrben szállásolták el, 
szolgálati helyük a Készen-
léti Rendőrség Nyugat-ma-
gyarországi Határrendésze-
ti Igazgatóság Határvadász 
Bevetési Főosztálya volt. A 
hallgatókat mindig elkíséri 
egy hivatásos tiszt is, akinek 
feladata a szolgálat tervezé-
se, a vezénylések elkészíté-
se, a kényszerítőeszközök ki-
adása, a hallgatók felügyele-

te. A most hazatérő csoport 
esetében ezt a feladatot 
Buzás Gábor r. alezredes, a 
Közjogi és Rendészeti Jogi 
Tanszék adjunktusa látta el. 
A hallgatókat a helyszínen 
a többi között Pozsgai Zsolt 
vezérőrnagy, személyügyi 
országos rendőrfőkapitány-

helyettes és Kuczik János r. 
dandártábornok, a Készen-
léti Rendőrség parancsnoka 
is meglátogatta, akik sze-
mélyesen is megköszönték 
a tisztjelöltek munkáját. 
Mint ahogy hazaérkezésü-
ket követően Koltay András, 
az egyetem rektora is kö-
szöntötte a hallgatókat. El-
mondta: a tisztjelöltek által 
végzett munka egy nagyon 
fontos és nemes szolgálat. 
Kiemelte, hogy szakmai és 

idegen nyelvi tudásukkal, 
valamint emberségükkel a 
hallgatók sokat tudnak se-
gíteni a hazának a veszély-
helyzet kezelésében. Koltay 
András szólt az elmúlt idő-
szakban történt egyetemi 
járványügyi intézkedésekről 
is, amelyek eredményeként 

az idei félévet is be tudják 
majd fejezni a hallgatók, 
akiket semmilyen hátrány 
nem ér majd a helyzet mi-
att. Ruzsonyi Péter dandár-
tábornok szerint a hallgatók 
már most bizonyították, 
hogy példaképek lehetnek, 
de ehhez a későbbiekben is 
meg kell őrizniük a jelenlegi 
hozzáállásukat, feladatválla-
lásukat. 

Szöőr Ádám
Fotók: Szilágyi Dénes

A 

NKE-HÍREK
Köszönet a rendőrtisztjelölt 

hallgatóknak



HEKUS  11

z új koronavírus-járványra tekintettel a megszokottnál 
sokkal kisebb létszámú résztvevővel tartottak ünnepi 
rendezvényt az Országos Rendőr-főkapitányságon.

Április 24-e Szent György napja, Magyarországon a rend-
őrség ünnepe. Ebből az alkalomból számos munkatárs: aktív 
és nyugállományú hivatásos rendőr, rendvédelmi igazgatási 
alkalmazott és munkavállaló részesült elismerésben.

Dr. Pintér Sándor miniszterelnök-helyettes, Magyaror-
szág belügyminisztere a rendőrség állományában huza-
mosabb időn keresztül nyújtott kiváló és példaértékű szol-

gálatellátásáért 84 fő számára adományozott elismerést.  
Dr. Balogh János r. altábornagy, országos rendőrfőkapitány 
összesen 118 különböző állományviszonyú munkatársat 
részesített elismerésben a Rendőrség Napja alkalmából.

Az ünnepi rendezvény a Rendőrségi Igazgatási Központ 
Auditóriumában a korábbi évektől eltérően sokkal szűkebb 
körben, a járványügyi szabályoknak megfelelő távolságtar-
tással, a személyes érintkezések mellőzésével történt, ahol 
az országos rendőrfőkapitánytól 25 munkatárs vett át mi-
niszteri elismerést.

Elismerések a Rendőrség 
Napja alkalmából

A
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A legfiatalabb és a  
legidősebb rendőr 

A Budapesti Rendőr-főkapitányság Dunai Vízirendészeti  
Rendőrkapitányság kísérőőre.

ácon született, 
szülei Márianoszt-
rán dolgoznak a 

büntetés-végrehajtási inté-
zetben. Vass Szimóna már 
kicsi gyerekként elhatároz-
ta, hogy rendőr lesz, pon-
tosabban nem is csak úgy, 
általában rendőr, hanem 
egyenesen bűnügyi nyo-
mozó. Merthogy a bűnügyi 
nyomozó kalandos, izgal-
mas munkát végez, amint 
az a filmekben is látható.

Vass Szimóna miközben 
tanult, kicsit sportolt: kaja-
kozott, később még a lab-
darúgással is megpróbálko-
zott a Vác női csapatában. 
Az érettségi után a Nemzeti 
Közszolgálati Egyetemre fel-
vételizett, a bűnügyi felde-

rítő szakirányt választotta, 
de a felvételi elsőre nem 
sikerült. Gondolta, sebaj, 
majd a következő évben, 
másodszorra sikerülni fog. 
Addig átmenetileg egy szo-
bi büfében helyezkedett 
el, ahol az egyik vendégről 
kiderült, hogy rendőr, vízi 
rendőr, és mert Szimóna ér-
deklődött a munkája iránt, 
felajánlotta neki, hogy szí-
vesen látja a nagymarosi 
vízi rendészeti őrsön, ahol 
a kollégái megmutatják, mi-
lyen is az ő munkájuk. És, 
ha az megtetszik neki, azt is 
megmondják, milyen irány-
ban kell elindulnia, hogy be-
kerülhessen a csapatukba.

Vass Szimóna élt a 
lehetőséggel, elment a 

nagymarosi vízi rendésze-
ti őrsre, ahol csupa rokon-
szenves emberrel találko-
zott, családias hangulattal, 
és egy vonzó, izgalmas 
rendőri munkaterülettel. 
A folytatás könnyen kita-
lálható. Igen, elhatározta, 
hogy, bár a bűnügyi felde-
rítői munkát nem végleg 
feladva, de csatlakozik a 
kollektívához. Iskolarend-
szeren kívüli képzésben 
kezdte tanulni a rendőri 
munkát, az Adyligeti Ren-
dészeti Szakgimnázium 
moduljai közül kettőt már 
el is sajátított, így aztán, 
bár tanulmányait tovább 
folytatja, februártól a Du-
nai Vízirendészeti Rend-
őrkapitányság kísérőőre-
ként dolgozik. Próbaidős 
őrmester, egy hónappal 
ezelőtt töltötte be 19. élet-

évét, és most kicsit pörög-
forog vele a világ. 

Rendőrként ténykedik 
tehát, jönnek az újabb 
modulokkal kapcsolatos ta-
nulmányok, közben éppen 
a jogosítvány megszerzésé-
ért dolgozik, hogy aztán kö-
vetkezzen a motorcsónak-
vezetői és a kisgéphajóra 
érvényes jogosítvány meg-
szerzése, amely a munká-
jához elengedhetetlen. És 
akkor itt volt még ez a par-
lamenti elismerés is, ame-
lyet a testület legfiatalabb 
tagjaként kapott Balogh  
János altábornagy, orszá-
gos rendőrfőkapitánytól.

– Kicsit zavarban voltam 
az ünnepségen – mondja 
Vass Szimóna –, de ez ta-
lán érthető, hiszen gye-
rekként voltam egyszer az  
Országházban egy csopor-
tos látogatáson, most meg 
az egységes magyar rend-
őrség létrehozásának 100. 
évfordulója alkalmából tar-
tott ünnepélyes állomány-
gyűlésen ugyanott egy 
emléklapot és centenáriu-
mi emlékérmet vettem át 
Balogh János altábornagy, 
országos rendőrfőkapitány-
tól. Ráadásul csupa magas 
rangú, tiszteletre méltó 
kolléga előtt! De azért per-
sze örültem nagyon, ahogy 
a szüleim is örülnek a pá-
lyaválasztásomnak. Biztat-
nak, és mindenben segíte-
nek. Hogy mit hoz a jövő, 
azt nem tudom, csak annyi 
biztos, hogy most tanulást, 
de abból sokat.

Az egységes magyar rendőrség létrehozásának 100. évfordulója alkalmából tartott ünnepélyes ál-
lománygyűlésen, az Országház felsőházi termében kapott emléklapot és centenáriumi emlékérmet 
Balogh János altábornagy, országos rendőrfőkapitánytól a testület legfiatalabb tagja, az épp csak 
19 éves Vass Szimóna őrmester, valamint a legidősebb, a 64 éves Nagy József alezredes.

VASS SZIMÓNA ŐRMESTER

V
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A Szegedi Rendőrkapitányság életvédelmi alosztály-
vezetője.

alaegerszegen szü-
letett, Szegeden 
nőtt fel, édesapja 

rendőr volt, két bátyja rend-
őr lett. Nagy József a pályavá-
lasztást illetően tanácstalan 
volt, egyet tudott biztosan, 
ő nem lesz a testület tagja. 
Már kicsi gyerekként is az au-
tószerelés érdekelte, később, 
amikor rendszeresen segít-
hetett sógora Trabantjának 
bütykölésében, végképp el-
határozta, hogy autószerelő 
lesz. El is végezte a vonatkozó 
iskolát, és két évig autószere-
lőként dolgozott Szegeden, 
úgy nézett ki, ő már végleg 
eljegyezte magát a karburá-
torok, a vezérműláncok és a 
féltengelyek világával.

Hanem aztán behívták 
sorkatonai szolgálatra, édes-
apjára tekintettel belügymi-
nisztériumi tartalékos tiszti 
kiképzést kapott, gondol-
ván, ha megtetszik neki az 
egyenruha világa, némi alap-
képzettséggel léphet tovább 
az odavezető úton, ha nem, 
akkor meg lesz belőle egy jól 
képzett tartalékos katona.

Nagy Józsefnek azonban 
megtetszett az egyenruhás 
világ, és a leszerelését köve-
tően elcsábította a rendőri 
munka. A Szegedi Rendőr-

kapitányságra jelentkezett, 
ahol a bűnügyi osztályon 
kezdett dolgozni.

– Világéletemben elítél-
tem a bűnözőket, a bűnt, 
talán ezért lettem nyomozó 
– mondja. – Izgalmas, vonzó 
pálya ez, nem véletlen, hogy 
negyvenkét éve dolgozom 
bűnüldözőként.

E helyütt nem részletez-
nénk Nagy József életútjá-
nak kacskaringóit, így azt 
sem, hogy a Rendőrtiszti 
Főiskola elvégzése után mi-
képpen került vissza immár 

a Csongrád Megyei Rend-
őr-főkapitányság társadalmi 
tulajdonvédelmi osztályára, 
hogyan költözött később 
családi okokból Győrbe, 
hogy ott folytassa rendőri 
pályafutását, miképpen jött 
vissza Szegedre életvédelmi 
nyomozónak.

Mesél néhány kiemelke-
dő ügyet ebből az időszakból, 
és bizony egyik megrázóbb, 
mint a másik. Különösen 
azok, amelyekben gyerekek 
a főszereplők, egyik ügyben 
gyereket gyilkoló gyerekek, a 
másikban egy kukában talált 
csecsemő. Azt mondja, igen, 
valóban megrázó mindez, 

de az ő dolga mindig az volt, 
hogy a bűn nyomába ered-
jen, és igyekezzen megfogni 
az elkövetőket. 2012 óta a 
Szegedi Rendőrkapitányság 
életvédelmi alosztályának 
vezetője. Elmúlt 64 éves, a 
magyar rendőri állomány 
korelnöke. Noha három év-
vel ezelőtt még határőrizeti 
szolgálatot is vállalt, augusz-
tusban nyugdíjba vonul. Azt 
mondja, ideje a pihenésnek, 
ráfér, hogy hódolhasson ked-
venc időtöltéseinek: horgász-
hasson, olvashasson, és min-
denekelőtt foglalkozhasson 
unokáival.  Előtte azonban 
még egy komoly megtisztel-
tetés érte őt is: az egységes 
magyar rendőrség létreho-
zásának 100. évfordulója al-
kalmából tartott ünnepélyes 
állománygyűlésen, a Parla-
mentben egy emléklapot és 
centenáriumi emlékérmet 
kellett átvennie Balogh János 
altábornagy, országos rend-
őrfőkapitánytól.

– Nagyon megtisztelő 
volt mindez – mondja –, ta-
lán annak is az elismerése, 
hogy ennyi évtizeden át igye-
keztem mindent megtenni 
annak érdekében, hogy a 
bűnözők megkerüljenek, 
megkapják büntetésüket, és 
lehetőleg csökkenjen a bűn-
elkövetések száma.

Trencsényi Zoltán/Zsaru
Fotók: Szabó Gabriella

NAGY JÓZSEF ALEZREDES 

Z
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Száz év kincsei a gyűjteményben

öbb mint száz évvel 
ezelőtt, 1908-ban 
nyitotta meg kapuit a 

Bűnügyi Múzeum (a mai Rend-
őrmúzeum elődje), melynek 
szerves része és egyfajta kü-
lönlegessége volt a rendőrségi 
könyvtár. Azért tartották nagy 
becsben, mert a bűnesetekről 
összegyűjtött dokumentumo-
kat, tárgyi bizonyítékokat bár-
mikor szemügyre vehették a 
szakemberek.

Persze ez manapság sincs 
másképp, ám egy nagyon fon-
tos tényező mégis változott: 
míg korábban nem volt nyilvá-
nos az intézmény, ma már nyi-
tott formában működik, s bárki 
csodájára járhat a felhalmozott 
gyűjteménynek.

A könyvtár használata sza-
bályokhoz kötött, ami teljes 
mértékben érthető: a renge-
teg pszichológiai, történelmi, 
rendészeti vagy például joggal 
foglalkozó „kincses” kötetek 
mellett olyan ritkaságokra is 
bukkanhatunk, mint például a 
csendőrségi irodalom.

– Igazi vándormúzeum, ván-
dorkönyvtár a miénk: az 1908-
ban alapított Bűnügyi Múze-
um és a részeként létrejött 
könyvtár is sok helyet megjárt 
az 1900-as esztendők során, 
és sajnos nemcsak vándorolt, 
hanem előfordult, hogy be is 
zárta a kapuit. Ám szerencsére 
1999. április 26-án Bűnügyi és 
Rendőrség-történeti Múzeum 
néven újranyílt az intézmény, 
amely akkor először, sok év-
tized után vált nyilvánossá 
– mondja az előzményekről 
Szalay Klára könyvtáros. – Ezt 
követően más lett a feladata és 

a célja. Hiszen már nem vagy 
nemcsak a szakemberek, azaz a 
rendőrök lettek a célközönség, 
hanem bárki, aki fogékony a 
bűnügyekre, vagy kíváncsi kife-
jezetten valamilyen bűnesetre, 
amely az elmúlt évszázadokban 
történt. Ők is kezükbe vehetik 
az óriási gyűjtemény példá-
nyait, s bátran kutakodhatnak 
a témában. A rengeteg köny-
vön kívül számtalan folyóirat is 
az olvasók rendelkezésére áll. 
Arra pedig különösen büszkék 
vagyunk, hogy szükség esetén 
még az 1800-as évekig is vissza 
tudunk ugrani az időben né-
hány igazi kincs segítségével. 
Így például elolvashatjuk, hogy 
1881-ben mit tartalmazott a 
rendőrségi törvény, vagy ép-
pen annak is utánajárhatunk, 
hogy 1909-ben hogyan jegyez-
ték fel Székesfehérvár szabad 
királyi város szolgálati és szer-
vezeti szabályzatát – mutat rá 
a gondosan óvott példányokra 
Szalay Klára.

A könyvtáros megmutatja 
például a magyar királyi rend-
őrség működéséről készült kö-
tetet is 1894-ből, de ugyanígy 
mosolyogva lapozgatja azt az 
1916-os rendőrségi útmutatót, 
amelyben az olvasható, ki le-
het rendőr, hogy szólt az akko-
ri rendőri eskü, éppen milyen 
feladatokat és hogyan kellett 
ellátniuk az egyenruhásoknak 
akkoriban.

– Mondanom sem kell, 
hogy ezeket a példányokat 
nagy rajongással forgatják 
kezükben az egyetemisták is, 
pláne azok, akik a Nemzeti Köz-
szolgálati Egyetemről érkeznek 
nagy létszámban. Sokszor kér-

nek segítséget, olvasmányokat, 
tanulmányokat. Előfordul az is, 
hogy csak egy-egy különleges 
dokumentumot keresnek a 
szakdolgozatuk megírásához. 
Sőt arra is többször volt már 
példa, hogy valakinek itt pat-
tant ki a fejéből, hogy miről is 
szeretne írni – részletezi.

A könyvtáros nemcsak a 
több évtizedes könyvekre büsz-
ke, hanem felhívja a figyelmet 
arra is, hogy mindig próbálnak 
valamilyen újdonságot csem-
pészni a polcokra. Így azokon 
a tanulókon kívül, akik a száz 
évvel ezelőtti rendőrségi hiva-
tásról írnának, azokat is tudják 
segíteni, akik esetleg az újfajta 
bűnözésről, egy frissebb ese-
ményről gyűjtenek anyagot. 
Ilyen például az internetes csa-
lás vagy a kiberbűnözés.

– Megesik, hogy nem 
egyenként jönnek a diákok, 
hanem csoportos foglalkozást 
szerveznek könyvtárunkba, 
akkor együtt szemlézgetünk, 
beszélgetünk a kötetekről, 
témákról. Ugyanakkor, ahogy 
azt már említettem, nemcsak a 
rendőröknek vagy a diákoknak 
adott a lehetőség, hanem bár-
mely érdeklődő betérhet hoz-
zánk. A személyes okmányok 
bemutatása természetesen el-
engedhetetlen a látogatáshoz, 
valamint a kölcsönzés során – 
tér ki erre a fontos részletre is 
Klára. Vele és munkatársával, 

Csala Katalinnal arról is be-
szélgettünk, hogy a jelenlegi 
járványügyi helyzet miként 
változtatja meg a szokásokat.

– Rendkívül szerencsés 
helyzetben van a könyvtár, 
hiszen a rendőri szakiroda-
lom egy része elérhető az in-
terneten, digitális formában, 
ami megkönnyíti a látogatók 
kiszolgálását. A leltározás, fel-
dolgozás egyébként is digitális 
rendszerben zajlik, így gondo-
san figyelek arra, hogy aki nem 
tud bejönni – pláne a jelenlegi 
helyzetben –, otthon is hozzá-
férjen a keresett anyagokhoz. 
A digitális kapcsolattartásnak 
egyébként korábban abból a 
szempontból is hasznát vettük, 
hogy sokan kérték interneten 
keresztül a segítségünket. 
Volt, hogy oldalszám, esetleg 
témakör vagy bekezdés alapján 
említettek egy bizonyos könyv-
részletet, mi pedig bent meg-
kerestük, s továbbítottuk az 
olvasónak. Ezt a módszert je-
lenleg is alkalmazzuk, hiszen a 
koronavírus okozta helyzetben 
a könyvtár nem látogatható, 
így egyre többen kérnek távse-
gítséget – teszi hozzá Klára, aki 
persze azt is megjegyzi: reméli, 
minél előbb újra találkozhatnak 
kedves olvasóikkal, kölcsönző-
ikkel és a sok mindenre kíván-
csi egyetemistákkal. 

Nagy Flóra
Fotó: Szabó Gabriella

Bár a könyvtárnak sokszor volt sanyarú sorsa a múlt 
évszázadban, munkatársai próbáltak vigyázni az értéke-
sebbnél értékesebb darabokra. A legutóbb, tavaly de-
cember 31-én készült leltár során kiderült, a könyvtárban 
jelenleg 15 173 kiadvány, dokumentum található.

T
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„Mi oda megyünk, ahonnan más menekül”
EGY TŰZOLTÓ MINDENNAPJAI

XX Idén a 10. éve, hogy 
tűzoltóként szolgálatot 
teljesít. Miért döntött 
úgy, hogy jelentkezik az 
állományba?
– Már gyerekként is cso-

dálattal figyeltem a tűzol-
tókat. Pályám elején több 
dologban is kipróbáltam ma-
gamat, de végig bennem volt 
az, hogy többet szeretnék 
tenni, valami igazán hasz-
nosat, ami a társadalom ja-
vát szolgálja. A tűzoltás nem 
egy hétköznapi foglalkozás, 
és nem is csak egy munka-
ként tekintek rá, nekem ez 
a hivatásom. Arra esküdtem 
fel, hogy segítsek, ahol baj 
van. Többnyire olyanokon 
segítünk, akiket nem is is-
merünk, de ez a kötelessé-

günk. Izgalmas, mert sosem 
tudjuk előre, hogy hova kell 
menni, és mikor térünk visz-
sza, ha egyáltalán…„ Mi oda 
megyünk, ahonnan más me-
nekül” – mondják a tűzoltók 
egymás között.

XX Tudna említeni emlé-
kezetes helyzeteket?
– Számtalanszor ta-

pasztaltuk, hogy egy apró 
balesetből kerekedik ki a 
baj. Sajnos az emberi gon-
datlanság gyakori. Olyan 
esetekkel is találkoztam, 
aki nem kötött biztosítást 
a házára, és az égés során 
egy élet munkája veszett el. 
Ezeket nagyon szomorú volt 
látni. Két évvel ezelőtt részt 
vettem az ország egyik leg-

nagyobb káreseményének 
mentésében. Tollüzemben 
teszteltek, és meggyullad-
tak a tollak. Mintegy 1500 
négyzetmétert érintett a tűz, 

és 1,5-2 milliárdos kárt oko-
zott. Emlékszem, vasárnap 
történt, 12 órán keresztül 
ott voltunk, kőkeményen, 
megállás nélkül dolgoztunk, 
azt hittük, már sosem ér vé-
get. Említhetném még a mű-
szaki mentéseket is, például, 
olyan helyről kellett kiszaba-
dítanunk egy lovat, amiről 
nem is gondolná az ember, 
hogy beleeshet. Végül sike-
rült, és az állat sem szenve-
dett, egy speciális technikát 
alkalmaztunk, felöntöttük 
a kutat vízzel, és a súlya a 
felszínre hozta. Az mindig 
nagyon megvisel, amikor 
gyerekek kerülnek bajba. A 
mai napig a szemem előtt 
van, pedig már 8 éve történt, 
egy szörnyű autóbaleset, 
amely után mentettünk. Egy 
kisgyermek is a kocsiban ült, 
túlélte, de bennem is mély 
nyomot hagyott. A gyerme-
keket mindig elsőként ment-
jük. A szülőkben pedig akko-
ra adrenalin van, hogy akár 
egy ajtót is ki tudnak tépni. 
Egy mentési akció mindig 
nagyon komplex, a mentős 
kollégákkal összehangol-
tan dolgozunk. Triázsolást, 
azaz gyors értékelést vég-
zünk. Ilyenkor a mentőtiszt 
mondja meg, ki, mekkora 

FELELŐSSÉG, HIVATÁSTUDAT ÉS FOLYAMATOS KÉSZENLÉT
INTERJÚ KEREKES PÉTER HIVATÁSOS TŰZOLTÓVAL
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veszélyben van, és hogyan 
kezdjük a mentést. Ezt talán 
kevesen tudják, de általá-
ban az jelent bajt, ha valaki 
csendben van, és nem az, 
aki ordít. Róla még tudjuk, 
hogy működnek az életfunk-
ciói. Aki hallgat, valószínűleg 
belső sérülése van, vagy 
akkora sokkot kapott, hogy 
konkrétan nem tud magá-
ról, az is lehet, hogy elájult. 
Ez különösen a gyermekek 
esetében veszélyes, akik 
hajlamosak ijedtségükben 
csendbe burkolózni. Komoly 
felkészültséget igényel az is, 
amikor valakit ki kell szedni 
a kocsiból. 100 százalékig ott 
kell lenni fejben, ahogyan 
a mentőorvos és az ápoló 
utasít, nehogy további sé-
rüléseket, például bénulást 
okozzunk. Ez hatalmas fele-
lősség. Én nagyon figyelek 
arra is, hogy lehetőleg minél 
kevesebb fájdalmat okozzak 
ilyenkor. Az autók sosem 
úgy törnek össze, hogy ké-
nyelmesen lehessen belőlük 
kivenni az embereket. Van, 
akinek teljesen kicsavarodik 
a lába vagy eltörik a gerince, 
ilyenkor arra is ügyelek, hova 
teszem a lázágyat. Tűzoltó-
nak lenni fizikai és szellemi 
munka egyszerre, amelyhez 
akaraterő és mentális felké-
szültség is szükséges. Ami-
kor megszólal a csengő, két 
percünk van felöltözni, és 
hogy elinduljon a szertárból 
az autó.

XX Mit tapasztal a tűzol-
tók társadalmi megbe-
csülése kapcsán?
– Tűzoltóként kiemelt 

figyelmet kapunk. Váro-
somban, Kiskunfélegyházán 
tisztelnek, megbecsülnek, 
például ha várakozni kell, 
előre engednek a sorban, 
mert tudják, hogy tűzoltó 
vagyok. Mindig ápoltnak, 
összeszedettnek kell len-
nünk. Munkavédelmi okok-
ból elvárják a mindennapos 
borotválkozást és a rende-
zett ruházatot. Slendrián 
tűzoltóval nem is nagyon 
lehet találkozni. Ránk a jog-
szabályok is fokozottabban 
érvényesek. Ha valaki be-
lekeveredne valamibe, biz-
tosan szigorúbb büntetést 
kapna, mint egy civil. Nem 
is polgári peres bíróságon 
folyna az ügymenet, hanem 
a katonai ügyészség előtt. 
Ám ennek megvan az előnye 
is, mert a törvény véd ben-
nünket, mint köztiszteletben 
álló személyeket. Ha valaki 
belénk kötne, dulakodna, 
szigorúbb eljárásrend elé 
nézne. A közvélemény-ku-
tatások alapján is a tűzoltó 
benne van a három legelis-
mertebb szakma között.

XX Mit szeret csinálni a 
szabadidejében?
– A sport meghatározó 

része az életemnek. 15 éves 
koromtól kezdve kiemelt NB 
I-ben fociztam Dunaújvá-

rosban, majd Kecskemétre 
igazoltam, és utána visz-
szaköltöztem Félegyházára. 
Közben Szegeden végeztem 
a tűzoltó szakképzést, és 
tudtam, hogy arra szeretnék 
koncentrálni. A sport nagyon 
sok mindenre megtanított, 
elsősorban kitartásra és 
csapatmunkára, ami azért 
különösen hasznos, mert 
tűzoltóként is csapatban 
dolgozunk. A sport és a hi-
vatásom között is megtalá-
lom a párhuzamot. Amikor 
edzünk, akkor készülünk 
fel, de az éles helyzeteknek 
már van tétje. Mint a nagy 
mérkőzések és a mentő-
akciók. Minden eset más, 
nincs két egyforma. Hobbi-
szinten természetesen nem 
hagytam fel a focival. Három 
éve társtulajdonos vagyok 
a Kapualj ABC-ben, amit a 
helyiek csak úgy emleget-
nek, a legnagyobb kisbolt 
a városban. Szabadnapjai-
mon ott tevékenykedek. 
Sokan ott is felismernek, 
hogy tűzoltó vagyok. Na-
gyon jó a kapcsolatunk a 
helyi rendőrkapitánysággal 
és Timafalvi László r. ezre-
des, rendőrkapitány úrral, 
munkájának köszönhetően 
erős városunkban a közbiz-
tonság, és a mi boltunk is 
megfelelő védelem alatt áll. 
A korosztályra bontott idő-
sávos vásárlás és a higiéniai 
szabályok betartása is meg-
felelően működött nálunk, 

mivel nem tettünk senkivel 
se kivételt, a törvényi elő-
írások egységesen vonat-
koznak mindenkire. Ebben is 
szeretem a rendet. Maradék 
szabadidőmet párommal, 
Alexandrával töltöm. Sok 
tervünk van a nyárra.

XX Mi a jövőképe a szak-
mában?
– Az elmúlt 10 év alatt 

sok szép és sikeres pillana-
tot megéltünk, ugyanakkor 
voltak fájdalmas, szívszorí-
tó helyzetek is. A döntése-
met, hogy csatlakozzak a 
tűzoltósághoz, még ezek 
ellenére sem bántam meg, 
és ameddig csak erőnlétem 
engedi, addig szeretném 
folytatni. 

Végh Nóra Judit
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 Elkészült a mobil 
járványügyi kórház

agyarország kormánya március 14-én az élet- és 
vagyonbiztonságot veszélyeztető, tömeges meg-
betegedést okozó humánjárvány megelőzése, 

illetve következményeinek elhárítása, a magyar állam-
polgárok egészségének és életének megóvása érdekében 
a büntetés-végrehajtási szervezetet jelölte ki egy mobil 
járványkórház építésére, a beruházásért felelős akció-
csoport vezetésével dr. Tóth Tamás bv. vezérőrnagyot, a 
büntetés-végrehajtási szervezet országos parancsnokát 
bízta meg. Az egészségügyi és a járványügyi szakmai te-

vékenységet kiszolgáló és támogató 3100 négyzetméte-
res alapterületű konténerkórház 36 kórterméből 16 az 
alacsony kockázatú, 16 a közepes kockázatú és 4 a sú-
lyosabb állapotban lévő betegeknek nyújt majd ellátást.  
A legszigorúbb infektológiai szabályoknak is megfelelő, 225 
konténerből álló épületegyüttes gyógyító-megfigyelő egy-
séggel, háromutas zsiliprendszerű öltözőkkel, befogadó- 
és vizsgálórészleggel, külön laboratóriummal, röntgen-, 
ultrahang- és CT-készülékkel, továbbá lélegeztetőgépekkel 
rendelkezik. 

BÜNTETÉS-VÉGREHAJTÁS

M

Rekord gyorsasággal, mindössze két és fél hét alatt elkészült a 150 fő befogadására 
alkalmas mobil járványügyi kórház Kiskunhalason. A komplexum a legmodernebb 
berendezésekkel és orvostechnikai eszközökkel felszerelve készen áll az ellátásra.
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Skype útmutatót készítettek a  
fogvatartottak hozzátartozóinak

A fogvatartottak is megköszönik  
az egészségügyi dolgozók munkáját

kype felhasználási 
útmutató készült a 
fogvatartottak hozzá- 

tartozói részére, hogy megis-
merhessék a személyes kap-
csolattartás kiváltására hasz-
nálható online alkalmazás 
működését. A büntetés-vég-
rehajtási szervezet kiadványa 
lépésről lépésre vezeti végig 
az olvasót a program telepí-
tésén és röviden ismerteti 
annak használatát is.

A „Skype felhasználási út-
mutató fogvatartottak hozzá-
tartozói részére” című kiadvány 
azon családtagoknak készült, 

akik a járvány ideje alatt is 
szeretnének kapcsolatban ma-
radni a büntetés-végrehajtási 
intézetben büntetését töltő 
hozzátartozójukkal. A rövid és 
közérthető tájékoztató tartal-
mazza az alkalmazás letöltésé-
nek, telepítésének és használa-
tának minden fontos lépését. 
A kiadvány, amely elsőként a 
büntetés-végrehajtás hivata-
los weboldalán, a bv.gov.hu-n 
érhetnek el a családtagok, or-
szágszerte minden börtönben 
elérhető lesz. A rövid és köz-
érthető tájékoztató kiadványt a 
Büntetés-végrehajtás Országos 

Parancsnokságának Kommuni-
kációs Főosztálya készítette.

A büntetés-végrehajtási 
szervezet a Nemzeti Nép-
egészségügyi Központ korona-
vírus fertőzéssel kapcsolatban 
kiadott szakmai protokollját 
követve kiemelt feladatként 
kezeli a személyi állomány és 
a fogvatartottak egészségügyi 
állapotának megóvását és a 
fertőzésveszély megelőzését, 
de kiemelt figyelmet fordít 
arra is, hogy az elítéltek – még 
a világjárvány idején  is – szoros 
köteléket ápoljanak családtag-
jaikkal.

koronavírus-jár-
vány idején min-
denki nagyon hálás 

az egészségügyben dolgo-
zóknak, hiszen ők nap mint 
nap fáradhatatlanul küzde-
nek azért, hogy a rászoru-
lók megfelelő ellátásban 
részesüljenek. Hálásak a 
fogvatartottak is, hiszen az 
ő családtagjaikért is dolgoz-

nak az orvosok, ápolók, de 
hálásak a büntetés-végre-
hajtás kötelékében szolgá-
latot teljesítő egészségügyi 
szakembereknek is.

Valamennyi hazai börtön-
ben van egészségügyi szolgá-
lat, ahol orvosok és szakápo-
lók kezelik a fogvatartottak 
egészségügyi problémáit. 
A sopronkőhidai elítéltek – 

minden börtönben lévő fog-
vatartott nevében – sajátos 
módon üzentek a mindenna-
pok hőseinek.

A koronavírus-járvány 
következtében a magyar 
börtönökben is megelőző 
intézkedéseket vezettünk 
be, amelyekről a büntetés-
végrehajtás rendszeresen 
tájékoztatja a fogvatartot-

takat és hozzátartozóikat 
egyaránt. A folyamatos 
kommunikációnak köszön-
hetően a fogvatartottak 
és családtagjaik is megér-
tették, hogy csak együttes 
erővel tudnak, tudunk fel-
lépni az új koronavírus ter-
jedésének visszaszorítása 
érdekében.

BVOP

S

A
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Elkezdődött a 
motorosszezon 

Vigyázat, vadveszély!

kedvező időjárási 
körülményeknek kö- 
szönhetően egyre 

több motorkerékpáros jele-
nik meg az utakon, és ezáltal 
megnövekedhet a baleseti 
helyzetek kialakulásának le-
hetősége. Ráadásul náluk a 
baleseti kockázat átlag felet-
ti, hiszen őket a gépkocsik ve-
zetőire jellemző passzív biz-
tonságtechnikai megoldások 
(karosszéria, energiaelnyelő 
zónák, biztonsági öv, légzsák) 
nem védik, így baleset esetén 
testük közvetlenül sérül. Ezért 
is nagyon fontos, hogy a mo-
torosok – néhány hónap veze-
tés kihagyása után – ne csak 
magukat, hanem járműveiket 
is felkészítsék a közlekedésre. 
Amennyiben lehetőség van rá, 
a szezon előtt az erre kijelölt 
pályán vagy forgalommentes 
helyen gyakoroljanak, ismé-
teljék át a vezetéstechnikai 
ismereteket. Továbbképzése-
ken való részvételre nemcsak 

a kezdőknek, hanem a ruti-
nos motorkerékpárosoknak 
is szükségük van!

Aki részt vesz a közúti 
közlekedésben, köteles a sza-
bályokat betartani! Külön fel-
hívjuk a robogóval és motor-
kerékpárral közlekedők figyel-
mét a megfelelő bukósisak és 
védőruházat viselésére, mivel 
ezek nagymértékben csök-
kentik a sérülés kockázatát. A 
megfelelő védőruházatnak a 
láthatóság szempontjából is 

kiemelt szerepe van, hiszen 
az élénk színű bukósisak, mo-
torosruha és motoroscsizma 
nemcsak könnyebben észre-
vehetővé teszi a motorost a 
közlekedés többi szereplője 
számára, hanem egy esetlege-
sen bekövetkező balesetben a 
súlyos sérülések kockázatát is 
csökkenti. Tavasszal akár egy 
napon belül is változhatnak az 
időjárási körülmények, ezért 
mindig az út-, időjárási és látá-
si viszonyoknak megfelelően, 

fokozott figyelemmel közle-
kedjenek! A lehulló csapadék 
nagymértékben befolyásolja a 
kerekek tapadását, ezt vegyék 
figyelembe a követési távolság 
betartásánál.

A két keréken közlekedők-
nek mindig óvatosabban kell 
közlekedniük, mint az autó-
soknak, közlekedésük során 
még inkább meg kell győződ-
niük arról is, hogy az elsőbbsé-
get ténylegesen megkapták-e. 
Ne megszokásból, rutinból 
vezessenek! A sebességha-
tárok betartásával, fokozott 
figyelemmel menjenek bele 
az előzésbe, kanyarodásba, 
kikerülésbe!

A balesetek elkerülésé-
ért a legtöbbet mi magunk 
tehetünk azzal, hogy a sza-
bályokat betartva, egymásra 
odafigyelve, toleranciát mu-
tatva veszünk részt a közle-
kedésben.

Figyeljünk oda egymásra,
„… hogy mindenki hazaérjen!

 KÖZLEKEDÉSBIZTONSÁG

A

Figyelemfelhívás a vadbalesetek megelőzésére

Veszprém Megyei 
Rendőr-főkapitány-
ság illetékességi te-

rületén az elmúlt időszakban 
megszaporodtak a vadelüté-
sek. A vadbalesetek jellemző-
en az éjszakai fényviszonyok 
között és a kora hajnali idő-
szakban, lakott területen kívül 
történnek, de akár nappal is 
találkozhatunk vadállatokkal. 
Többségükben anyagi kárral 
végződnek, esetenként azon-
ban személyi sérülést vagy 
éppen halált is okozhatnak. 
Azokon a lakott területen kívüli 
útszakaszokon, ahol számolni 
kell vadon élő állatok megjele-
nésére, a vadásztársaságok ve-

szélyt jelző táblával jelölik. Eze-
ken az útszakaszokon célszerű 
fokozott óvatossággal haladni, 
és a jármű előtt hirtelen meg-
jelenő vad esetén intenzív fé-
kezéssel és hangjelzés haszná-
latával menekülésre késztetni 
az állatot. Semmiképpen nem 
javasolt a távolsági fényszóró 
bekapcsolása, mert a tapaszta-
latok szerint éppen az ellenke-
zőjét érjük el vele, az állat nem 
tud kitérni az ütközés elől.

Kérjük óvatosan, figyel-
mesen vezessenek! Legyenek 
tekintettel a látási viszonyok 
megváltozására, haladásuk 
ütemét ehhez igazítsák, és 
lehetőség szerint az út menti 

területeket is folyamatosan kí-
sérjék figyelemmel! Mindenhol 
körültekintően haladjanak, ne 
csak azokon az útszakaszokon, 

ahol vadveszélyt jelző tábla fi-
gyelmeztet, illetve ahol az út 
melletti terület nem belátható!

Forrás: police.huA
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MEGKÉRDEZTE:

Vári Attila,
a Magyar Vízilabda Szövetség elnöke

– Folyamatosan hordok maszkot és védőkesztyűt, és ezt a kollégáktól is elvárom.
Már nagyon várjuk, hogy újra beinduljanak a sportesemények, de addig is türe-

lemmel vagyunk, és kerüljük a tömeget.

Németh Attila, 
ügyvezető, Solartech – Tamási Naperőmű Kft.

–  Fegyelmezett típus vagyok, ezért nem okoz gondot a szigorú szabályok betartása.
Cégünk maximálisan megköveteli a tiszta és rendezett munkakörülményeket, amely-

re most még fokozottabban odafigyelünk.

Végh Pál,
nyugdíjas

 – Bízom benne, hogy minél hamarabb minden visszaáll a normális kerékvágásba, 
és ezentúl jobban összetartanak az emberek. Nyugdíjasként otthon töltöm minden-
napjaimat, csupán egy egészségügyire sétára szoktam menni a környéken, akkor is a 
„tisztes távolságot” betartva.

 Hogyan védekezik  
a járvány ellen?
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Jüllich Ádám sze-
mélyét mindenhol 
nagy tisztelet övez-

te. Székesfehérvári szárma-
zású, a helyi közösség büsz-
kesége, de szakmaiságát és 
társadalmi felelősségvál-
lalását magas rangú kitün-
tetésekkel is elismerték. A 
startupok és a már befutott 
üzletemberek is példakép-
ként tekintenek rá. Kitartá-
sa, ahogyan egy családi ház 
garázsából – eleinte még 
teljes állása mellett – indí-
totta el vállalkozását, majd 
épített fel több száz család 
megélhetését biztosító cég-
csoportot, sokakat inspirál. 
Ilyen szakmai út befutására 
csak nagyon kevesen ké-
pesek, ebben benne volt 
karizmatikus személyisége, 
innovatív ötletei, mérhetet-
len munkabírása, hatékony 
vezetési stílusa, optimizmu-
sa és keresztény hitvallása. 
Rendkívül elfoglalt volt, 

sokat tárgyalt és utazott, 
mégis fontosak voltak szá-

mára az emberi kapcsola-
tok. Tekintélyét nem kellett 
kivívnia, magától értetődő 
volt. A környezetvédelmet 
is szívügyének tekintette, a 
technológiai fejlesztések is 
ezen szemlélet szolgálatá-
ban álltak.

Az általa alapított Jüllich 
Glas Holding a magyar üveg-
ipar meghatározó cégévé 
nőtte ki magát, és nemzet-
közi szinten is szép eredmé-
nyeket ért el. A már meglévő 
üzletágak sikerét folytatva 
a napelemgyártás is pros-
peráló lett. A vele készített 
legutóbbi interjúnkban a 

tisztességet és az őszin-
teséget fogalmazta meg  
fő irányelveknek, amikor az 
értékrendjéről kérdeztük, 
mindezeket tetteivel folya-
matosan bizonyította.

Megrendülten ért ben-
nünket a hír, hogy Jüllich 
Ádám 2020. április 27-én, 
életének 63. évében el-
hunyt. Őszinte részvétünket 
nyilvánítjuk elsősorban csa-
ládja, illetve kollégái részére. 
Maradandót alkotott, amely 
generációk életét teszi job-
bá. Emlékét sosem feledjük!

A Hekus és a Diplomata 
Magazin szerkesztősége

 Jüllich Ádám 
emlékére



Gyászolunk
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Megjelent a  
Rendészettudományi 

szaklexikon

1000 nyomtatott példányban megjelent a Rendészet-
tudományi szaklexikon. A szakmatörténeti jelentőségű mű, 
167 kidolgozó, lektor, szaknyelvi fordító, szerkesztő, más 
közreműködő munkáját dicséri, aktualitását és értékét 
például a „Közegészségügyi veszély” címszó fémjelzi.

szaklexikon e cím-
szavának készítése-
kor – továbbiaké-

hoz hasonlóan – még nem is 
sejtett aktualitású, 343. ol-
dalán szereplő meghatáro-
zása: „bármely olyan beteg-
ség, amely az Egészségügyi 
Világszervezet Nemzetközi 
Egészségügyi Szabályzata 
szerint járvány lehetőségét 
rejti magában, valamint más 
fertőző betegségek vagy ra-
gályos parazitás megbete-
gedések, ha a tagállamok  
állampolgáraira vonatkozó 
védelmi rendelkezések ha-
tálya alá tartoznak.” 

E korszakalkotó mű meg-
születésében, legjelentő-
sebb alkotói szerepet, Sallai 
János, rendészetelméleti 
és -történeti tanszékveze-
tő irányításával, a Karvasy 
Ágoston Rendészetelméleti 
és Kutatóműhely keretében 
karunk további tanszékei, 
oktatói, munkatársai vál-
laltak, a felkért rendészeti 
szakemberekkel.

A rendészettudományi 
mérföldkőnek számító pro-
jekt fontosságának elisme-
résével, tervbe vételével és 
finanszírozásával kapcso-
latban kiemelkedő szerepe 
volt az NKE akkori rektorá-
nak, Patyi András egyetemi 
tanárnak, valamint az idő-
szak Fenntartói Testületé-
nek, benne a Belügyminisz-
tériumot képviselő Janza 

Frigyes nyugállományú r. 
vezérőrnagynak valamint a  
szaklexikon főszerkesztője-
ként a kezdeti időszak kari 
dékánjának, Boda József ny. 
nb. vezérőrnagynak.

A kinyomtatott példá-
nyokból kapnak tanszéke-
ink, a szerzők, szerkesztők, 
lektorok mellett a Belügy-
minisztérium és szerveinek 
vezetői, a rendőrfőkapitá-

nyok, rendőrkapitányok és 
kapitányságok, a rendészeti 
szakközépiskolák, az ország 
több mint száz, rendészeti 
pályaorientációs képzéssel 
foglalkozó középiskolája, a 
köteles példányokat gyűjtő 
országos, valamint a megyei 
és egyetemi könyvtárak.

A múlt, a jelen és a jövő 
rendészeti szerveinek te-
vékenységével összefüggő 
fogalmak összegyűjtésére, 
rendszerezésére és köz-
kinccsé tételére induló 
vállalkozás, a szaklexikon 
szerkesztésének előkészüle-
teivel 2016 őszén kezdődött  

„A jó kormányzást megala-
pozó közszolgálatfejlesztés” 
projekt keretében. A meg-
alkotott 3220 szócikket 694 
oldalas kötet tartalmazza.

A Ludovika Egyetemi  
Kiadó jóvoltából megjelent, 
hiánypótló kiadvány ötlete, 
már közel két és fél évtizede 
is fölmerült. A kötet jó szív-
vel ajánlható a rendészettu-
domány elméleti és gyakor-
lati művelőinek egyetemünk 
hallgatói, továbbá a rendé-
szet iránt érdeklődő széles 
nagyközönség számára is.

A kötetet kézbevevőknek 
pedig álljon itt útravalóul az 
első ilyen kezdeményezés, 
az 1903-ban kiadott Rédey–
Laky „Rendőrségi Lexicon” 
bevezetőjét záró bekezdés: 

„Arra kérjük bizalommal 
kézikönyvünk kedves hasz-
nálóit, hogy a könyv haszná-
lata közben netán tapasztalt 
hiányokat, hibákat és töké-
letlenségeket – amelyektől 
az effajta művek első kiadá-
sa a leggondosabb munka 
mellett sem lehet mentes 
– velünk közölni szívesked-
jenek, hogy az esetleg szük-
ségessé váló újabb kiadásnál 
a tárgyilagos, szakszerű kifo-
gásoknak megfelelhessünk. 
A szerkesztők.”

Deák József

A 
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IBSSA-hírek a COVID-19 
világjárvány idején

1. Az IBSSA vezetősége, körültekintően mérlegelve 
és egészségügyi partnerszervezetével tanulmányozva a 
nemzetközi járványügyi prognózist, úgy határozott, hogy 
– a COVID-19 pandémia okozta korlátozási intézkedések 
és a további bizonytalanságok miatt világszerte, illetve 
a koronavírus-fertőzés kockázatainak elkerülése érdeké-
ben – a 2020. szeptember hónapra tervezett XXIII. IBSSA-
kongresszus és a 8. „Partnership for Security” nemzetközi 
konferencia Belgrádban, egyelőre ismeretlen időpontra 
elhalasztásra kerül, a résztvevő szervezetek egyetérté-
sével.

Prof. Popper György, az IBSSA elnöke bizakodását fejezte 
ki, hogy jövőre már normalizálódik a helyzet és az utazás 
nem jelent egészségügyi kockázatot a résztvevők számára.

2. A jelenlegi helyzetben az IBSSA egyik fő tevékenysége: 
az oktatás-képzés is csak más módszerekkel folytatható. Le-
gyen szó harcművészetről vagy személyvédelemről, világhírű 
mesteroktatóink és instruktoraink most online képzéseket 
tartanak – tekintettel az utazási nehézségekre és a gyüle-
kezési korlátozásokra.

Néhány nemzetközi mester oktató-kiképző jelenlegi 
tevékenysége – a teljesség igénye nélkül:

Dr. Rony Kluger (az IBSSA főtitkára, világhírű mesterki-
képző – Izrael) online küzdősportórákat tart tanítványainak, 
akik a nehéz helyzetben is kitartóan gyakorolják a katákat 
(formagyakorlatok) és a különböző technikákat.

Dr. Antonio „The Secutor” La Salandra (rendőrtiszt, mes-
terkiképző – Róma/Olaszország) hetente több alkalommal, 
adott időpontban tart intenzív harcművészeti edzéseket on-
line. Az órák mindenki számára nyitottak, csak egy megadott 
linkre kell bejelentkezni a Facebook-oldalán.

„Amit nem birtokolsz, vagy nem tudsz, az nem adható át 
és nem taníthat másokat.”

Karl DelaGuerra (az IBSSA szakmai alelnöke, mesterki-
képző, KDI Protective Services – USA) a „Maradj otthon” 
időszakban online kurzusokat szervez az IBSSA-USA új 
képzési lehetőségeiről, a közösségi médiáról, a közösségi 
részvételről, a korszerű felszerelésekről és a kibővített 
szolgáltatásokról, annak érdekében, hogy a résztvevők 
naprakészek legyenek és jobban megvédjék az állam-
polgárokat, akiknek épsége és biztonsága tőlük függ. Az 
Észak-Karolinában működő vezető szakember kezdemé-
nyezésére heti rádióműsor indult „Protector’s Hour with 
Karl DelaGuerra” címmel a biztonsági szféra profi szak-
emberei részére, amelyen az USA-ban és külföldön elért 
gazdag szakmai tapasztalatokról és témákról, új biztonsági 
eszközökről és szakirodalomról beszélget neves szakem-
berekkel. A nagyon informatív műsort kedvezően fogadta 
a hallgatóság.
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Branislav Jovchevski (az IBSSA igazgatótanács tagja 
– Észak-Macedónia) mesterkiképzőtől megtudtuk, hogy 
május közepén újraindulnak hazájában az IBSSA-képzések 
a hagyományos módszerekkel, de a fertőzés megelőzése 
érdekében a javasolt higiéniai és biztonsági előírások szi-
gorú betartásával: maszk, gumikesztyű használatával és 
ahol lehetséges, távolságtartással, illetve többszöri fertőt-
lenítéssel.

3. Tekintettel a COVID-19 világjárvány okozta rendkívüli 
helyzetre és a krízis következményeire, az IBSSA különböző 
egységei és tagjai aktívan részt vesznek a különleges helyzet 
kezelésében, és rendszeres támogatást nyújtanak a világ 
számos részén, Szerbiában, Észak-Karolinában, és sok más 
országban, így Magyarországon is:

Tánczos Szilveszter – az IBSSA Magyar Szekció aktív tagja, 
az „Év Testőre” 2018-ban rendszeresen és nagyvonalúan tá-
mogat humanitárius akciókat. Ezúttal saját finanszírozásban 
több ezer mosható, fertőtleníthető szájmaszkot gyártatott 
le, és ebből több száz darabos csomagokat, továbbá nagy 
mennyiségű fertőtlenítőfolyadékot adományozott az alábbi 
kórházaknak és rendvédelmi szerveknek:

– Bajcsy-Zsilinszky Kórház és Rendelőintézet – Budapest,
– Szent Imre Egyetemi Oktatókórház – Budapest,
– Semmelweis Egyetem I. Sz. Gyermekgyógyászati Klinika  
   újszülöttintenzív osztály (NIC) – Budapest,
– Szigetszentmiklósi Rendőrkapitányság,
– BRFK XXI. Kerületi Rendőrkapitányság.
Az adományok összértéke 2 millió forint.

Gyenes Levente – Gyömrő polgármestere hosszú éve-
ken keresztül sikeresen látta el az IBSSA Magyar Szekció 
társelnöki pozíciójával járó feladatokat és az IBSSA európai 
koordinátora is volt. Miután 2019-ben Gyömrő városában 
elsöprő többséggel ismét polgármesterré választották, le-
mondott a nemzetközi biztonsági szervezetben betöltött 
posztokról, de megőrizte aktív tagságát. 17 éve polgár-
mester szeretett városában, és ezalatt soha nem vette fel 
a polgármesteri fizetését, rendszeresen jótékony célra 
utalta át a város különböző szociális, oktatási és kulturális 
intézményeinek működésére és programjai szervezésére.

A koronaví-
rus-járvány idő-
szakában – más 
városok számára 
is – példamutató 
és hatékony intéz-
kedésekkel segít 
a rászorulókon és 
a válság kezelé-
sében. Saját pén-
zéből most ismét 
támogatást nyúj- 
tott a helyi állat- 
menhelynek és el-
sőként ajánlott fel 
500 ezer forintot 
maszkok vásárlása 
céljából, és juttatta 
el a több mint 20 
ezer lakosú város-
ban élők részére.

Dr. Fábián Péter – biztonsági szakértő, üzletember, az 
IBSSA elismert frontembere a járvány első pillanatától kezd-
ve jelentős segítséget nyújt egészségügyi védekező eszközök 
folyamatos adományozásával számos helyen. Kiváló üzle-
ti kapcsolatai által hatalmas munkával, nagyon rövid idő 
alatt segített megszervezni a félmillió vesedialízisre szoru-
ló ember személyes védőeszközökkel való ellátását. Óriási 
mennyiségben ajándékozott garantált minőségű maszkokat, 
védőruhákat és teszteket: a Szent László Kórháznak, a Ba-
ranya Megyei Háziorvosi Szolgálatnak, a Veszprém Megyei 
Kórháznak, Balatonfüred és Bakonybél teljes lakosságának. 
Tihany, Csopak, Hatvan és Mohács minden 60 év feletti lakó-
ját ellátta arcmaszkkal a polgármesterek információi alapján 
és 2000 maszkot juttatott el Pécelre, a város mindhárom 
idősek otthona lakói számára.

Összesítve: 1 millió maszkot, védőruhákat és 20 ezer tesz-
tet adományozott saját finanszírozásában, amelynek értéke 
1,5 millió euró.                                                             IBSSA HQ
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COVID-19 Veterans Rapid Shooting   
Újra indult az élet!

A COVID-19 járvány miatti kijárási korlátozások enyhítésével 
sokak legnagyobb örömére, újra indulhattak a lövész 
versenyek.

Az első nagyobb létszá-
mú megmérettetést a múlt 
hétvégén Szikszay Tamás 
vezetésével az 5 Fegyver 

SE – Lövésziskola rendez-
te a jászfelsőszentgyörgyi 
lőtéren. A Magyar Sport-

lövők Szövetsége, a Rapid 
Shooting versenyág szigorú 
verseny szabályainak kere-
tein belül.

Az indulók létszáma 
meghaladta a 100 főt. A 
nevezettek közt a rendvé-

delmi szervek hivatásos 
állománya és a civil spor-
tolók mérhették össze kis, 
és nagy kaliberű pisztollyal, 
kis és nagy kaliberű puská-
val és nem utolsósorban, 
sörétes puskával tudásu-
kat. Több világbajnokot és 
világkupagyőztest, Euró-
pa- bajnoki dobogóst és 
több országos bajnokot 
köszönthettünk a rend-
kívül erős mezőnyben. A 
verseny szervezője és a 
versenybírók, biztosították 
a feladatok fegyelmezett és 
biztonságos végrehajtását 
a COVID-19 vírus egész-
ségügyi előírásainak betar-
tatásával. A sörétes puska 
pályát a Frigo SE részéről 
Bondi György, Mészáros 
Zoltán és Vári László bizto-
sította, vezette. A jó hangu-

latot, a verőfényes napsü-
tés koronázta meg. A nagy 
létszámú, öt divízió közti 
szoros versengés abszolút 
győztesei az Outdoor Mar-
keting SE versenyzői, Simo-
nyi Ottó és Simonyi Tamás, 
akik felváltva vitték el az 
első és második helyezést. 
A bronzérmeken az 5 Fegy-
ver SE (5FK) tagjai: Német 
Dániel, Müllner Viktor és 
Ódor András, a Friss Gon-
dolat SE (Frigo) részéről Ne-
mes János Antal versenyzők 
osztoztak meg. 

A Női kis és nagy kalibe-
rű pisztoly kategóriában a 
Frigo SE versenyzője, Törteli 
Alíz Mária két első helye-
zést gyűjtött be.

Gratulálunk a résztve-
vőknek! 

V. L.
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Kábítószer-kereskedői 
hálózatot számoltak fel

A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Rendőr-főkapitányság 
Felderítő Osztálya irányításával 90 rendőr 14 helyszínen 
végzett összehangolt akciót.

Egy szajoli lakos Tószegen 
élő testvérével 2018-tól kez-
dődően rendszeresen, anya-
gi haszonszerzés érdekében 
– közreműködők igénybe-
vételével – árusított nagy 
mennyiségben kábítószert 
és új pszichoaktív anyagot.

Jász-Nagykun-Szol-
nok Megyei Rend-
őr-főkapitányság 

Bűnügyi Igazgatóságának 
Felderítő, Bűnügyi, Gazda-
ságvédelmi és Bűnügyi Tech-
nikai Osztálya, továbbá a Ren-
dészeti Igazgatóság Mélységi 
Ellenőrzési és Közterületi Tá-
mogató Osztálya, a Készenléti 
Rendőrség Nemzeti Nyomozó 
Iroda Vagyon-visszaszerzési 
Hivatala és a Bűnügyi Techni-
kai Főosztálya, a Bács-Kiskun 
Megyei Rendőr-főkapitány-
ság Rendészeti Igazgatóság 

Közterületi Támogató Alosz-
tálya, valamint a Szolnoki, 
Törökszentmiklósi, Mezőtú-
ri és Kunszentmártoni Rend-
őrkapitányság munkatársai 
május 5-én összehangolt ak-

ciót hajtottak végre. Ennek 
során 90 rendőr dolgozott 
együtt a kábítószerrel ke-
reskedő testvérpár és társa-
ik elfogása, majd az általuk 
elkövetett különböző bűn-
cselekmények bizonyítása 
érdekében. A Jász-Nagykun-
Szolnok megyében található 
településeken, 14 helyszínen 
9 személy vonatkozásában 
végrehajtott rendőri intéz-
kedések eredményeként, 
több száz millió forint össz-
értékben aranyékszereket, 
gépjárműveket, utánfutó-
kat, quadot, motorcsóna-
kot, több lőfegyvert, gáz- és 
riasztófegyvereket és kész-
pénzt foglaltak le a nyomo-
zók, illetve zár alá vettek egy 
nagy értékű ingatlant.

A rendőrök az akció 
során hat személyt elfog-
tak és előállítottak a Jász-
Nagykun-Szolnok Megyei 
Rendőr-főkapitányságra. 
Négy fő jogsértőt új pszi-
choaktív anyaggal vissza-
élés bűntett, míg két fő 
terheltet új pszichoaktív 
anyaggal visszaélés bűn-
tett és kábítószer-kereske-
delem bűntett elkövetésé-
nek megalapozott gyanúja 
miatt gyanúsítottként hall-
gattak ki. Az eljáró nyomo-
zók valamennyi terheltet 
őrizetbe vették, továbbá 
az illetékes főügyészség 
felé valamennyiük eseté-
ben előterjesztést tettek 
letartóztatásuk indítványo-
zására.

A
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São Tomé és Príncipe az 57.  
Afrika Nap és a világjárvány idején

z afrikai kontinens 
30 millió négyzetki-
lométer területéhez 

tartozik az apró São Tomé és 
Príncipe Demokratikus Köz-
társaság, amelyről – egye-
dülálló természeti adottsá-
gai ellenére – méltatlanul 
keveset hallani. A Seychelle-
szigetek után a második leg-
kisebb afrikai ország területe 
1001 km2, annyi mint kétszer 
Budapest. A két vulkanikus 
eredetű sziget, São Tomé és 
az északi Príncipe egymástól 
170 km távolságra található 
az Atlanti-óceánban, 300 
km-re Nyugat-Afrika partja-
itól és 40 km-re az Egyenlí-
tőtől, a Guineai-öbölben. Ez 
a különleges elhelyezkedés 
döntő módon meghatároz-
ta a szigetek egész történel-
mét.

550 évvel ezelőtt portu-
gál hajósok kalandos útja 
vezetett ide és 1470-ben fe-
dezték fel a két nagyobb, ak-
kor lakatlan szigetet és a te-
rületéhez tartozó további 8, 
elszórtan elhelyezkedő mi-
niatűr méretűt, amelyeket a 
térképeken sem jelölnek, és 
máig lakatlanok. A portugál 
fennhatóság 1975-ig tartott, 
s ebből a hosszú gyarmati 
időszakból származó örök-
ségből számos elem mind 
a mai napig fennmaradt, 
köztük a portugál nyelv és 
kultúra. A szigetek kedvező 
éghajlata tette lehetővé az 
emberek betelepítését és a 
jól jövedelmező cukornád-
termesztés megkezdését a 
XV. században. Majd a szi-
getek ideális földrajzi, mai 
szóval stratégiai fekvésének 

köszönhetően ez lett az afri-
kai rabszolga-kereskedelem 
egyik fő bázisa: idehozták és 
hajózták be a kontinensen 
összegyűjtött fekete rabszol-
gákat, s indították útjukra 
az Újvilág felé, az amerikai 
kontinensre, átszelve az óce-
ánt. A következő történelmi 
időszakban a kávé és a ka-
kaóbab termesztése volt 
a jellemző, köszönhetően 
az ideális éghajlati és ter-
mészeti viszonyoknak, s az 
itteni ültetvényekről szállí-
tották Európába a világ leg-
jobb minőségűnek számító 
csokoládé alapanyagát, ahol 
nagyon sokáig a csokoládé 
csak a gazdagok kiváltsága 
volt. Nem véletlen, hogy São 
Tomé és Príncipe egykoron 
Csokoládésziget néven volt 
ismert a világon. Ma a na-

gyon domináns szolgáltató 
szektor mellett, a mezőgaz-
daság is jelentős szerepet 
játszik az ország gazdaságá-
ban és lakóinak életében, s 
nagy reményekkel kecsegte-
tő gazdasági tény, hogy né-
hány évvel ezelőtt jelentős 
kőolajlelőhelyre bukkantak 
a szigetekhez tartozó óceá-
ni felségterületen, amelynek 
feltárási koncessziójáért már 
több ország és cég bejelent-
kezett.

A szigetek egyedülálló 
természeti adottságai és tu-
risztikai lehetőségei óriási ki-
aknázatlan potenciált rejte-
nek, de ez csak kevesek szá-
mára ismert. Az egyedülálló 
természeti biodiverzitásának 
köszönhetően a tudományos 
világ Afrika Galápagos-szige-
teként beszél a São Tomé és 

A
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Príncipe szigetekről. A kor-
mány gazdaságpolitikájában 
a külföldi tőke és a turisztikai 
befektetések vonzása erős 
hangsúlyt kaptak: a szálloda-
építés, a közlekedés, a kikötő 
és útfejlesztés, a vendéglá-
tás és egyéb szolgáltatások 
tekintetében. Szeretnék el-
érni, hogy a 208.000 lakosú 
országba az évi 30 ezer fő-
nél sokkal többen látogas-
sanak el és ismerjék meg az 
UNESCO védettség alatt álló, 
érintetlen állapotú őserdő-
ket, amelyek a tengerpartig 
érnek le. Csodálják meg a 
gazdag élővilágot, ahol több 
mint 150 madárfaj él hábo-
rítatlanul, ennek fele csak 
ezen a csöppnyi területen 
őshonos és szinte évente 
fedeznek, fel újakat. Gyö-
nyörködjenek a természet 
szépségében, amely számos 
különleges növénnyel büsz-
kélkedik, több mint 130 fajta 
őshonos, köztük változatos 
orchideák. A vendégek él-
vezzék a napsütést a csodá-
latos tengerparti strando-
kon, a kristálytiszta és lan-
gyos vizű óceánt, a kitűnő 
ételeket, amelynek alapja a 
hal és a tenger gyümölcsei, 
s a szomszédos országok kü-
lönböző kultúráját és finom 
kézműiparát. Van még egy 
fontos szempont, amelyben 
igen magasan rangsorol az 
ország: a kiemelkedően jó 
közbiztonság, amely ma már 
elengedhetetlen része a tu-
risztikai vonzerőnek. Mind-
ezek fényében nem csoda, 
ha az utazók elragadtatás-
sal beszélnek a különleges 
természeti élményt nyújtó 
szigetekről, a barátságos és 
vendégszerető emberekről, 
és úgy érzik magukat, mint a 
földi paradicsomban, ahol az 
ember még nem pusztítot-
ta úgy a természetet, mint 
máshol.

Ázsia, Európa, Ausztrá-
lia és Amerika után ebben 
az idillikus országban is és 
szinte egész Afrikában, ké-
séssel ugyan, de megjelent a 
koronavírus-járvány. A fejlett 
országokban otthoni munka-
végzéssel, online bevásárlás-
sal és fizikai távolságtartás-
sal igyekeznek csökkenteni a 

COVID-19 terjedésének esé-
lyét, de ezek a járványügyi 
megoldások nem mindenhol 
megvalósíthatóak, ezért sok 
afrikai ország rendkívül sú-
lyos krízissel néz szembe. 
Bizonyos afrikai államokban 
már azt megelőzően extrém 
intézkedéseket vezettek be, 
hogy az új koronavírus eset-
száma ezt látszólag indokolt-
tá tette volna. A cél az, hogy 
elejét vegyék a jelentősebb 
járványnak, hiszen a térség 
sok országának egészség-
ügye nem áll készen, a la-
kosság körében pedig sok az 
olyan megbetegedés, amely 
súlyosbíthatja a COVID-19 
hatásait. A kontinensen 1,2 
milliárd ember él, nagy ré-
szük megfelelő orvosi ellá-
tás nélkül, nem kielégítő hi-
giénés körülmények között. 
2020. május elején Afriká-
ban összesen már több mint 
50 ezer fertőzöttről tudnak, 
a számuk pedig rohamosan 
nő, ami beláthatatlan követ-
kezményekkel járhat. Ennek 
ellenére az a tény, hogy az 
elmúlt évtizedekben Afri-
kában több súlyos járvány 
pusztított, az egészségügy-
ben és az emberek napi 
gyakorlatában bizonyos vé-
dekezési mechanizmusok 
alakultak ki, amelyek most 
is segíthetnek.

São Tomé és Príncipe 
(STP) kormánya 2020. május 
6-án szigorú intézkedéseket 
hozott a járvány megfékezé-
se és állampolgárai egészsé-
gének védelme érdekében, 
rendkívüli egészségügyi ál-
lapotot és kijárási korlátozá-
sokat vezettek be, amelyről 
részletes közleményt adtak 
ki és ezt megküldték az or-
szág nagykövetségei és tisz-
teletbeli konzuljai számára 
is. Ennek megfelelően dr. 
Fodros István, São Tomé és 
Príncipe magyarországi tisz-
teletbeli főkonzulja is meg-
kapta a Minisztertanács ál-
tal kiadott a világjárvánnyal 
kapcsolatos közleményét. 
Ebből az is kiderül, hogy az 
aznap elvégzett koronaví- 
rustesztek 161 pozitív ese-
tet és 52 negatív eredményt 
állapítottak meg. A kijárási 
korlátozások értelmében a 

lakhelyet csak egészségügyi 
okból és élelmiszervásárlás 
céljából szabad elhagyni.

Az alapvető szolgáltatá-
sok működnek, rövidített 
nyitvatartási idővel. A pia-
cokon, az üzletekben, a 
gyógyszertárakban kötelező 
a szociális távolságtartás. Az 
éttermek csak elvitelre szol-
gálnak ki. Az iskolák zárva 
vanna, és tilos az emberek 
gyülekezése is. Az egész-
ségügyi hatóság tömeges 
tesztelést végez a lakosság 
körében és kéri az egészség-
ügy területén dolgozókat (a 
privát szektorban is), hogy 
minél aktívabban vállalja-
nak részt ebben a fontos 
nemzeti ügyben. A külügy-
minisztérium felgyorsítja a 
kapcsolatfelvételt a nem-
zetközi partnerekkel, szer-
vezetekkel a vírushelyzetre 
adandó válasz és egészség-
ügyi kapacitás erősítése cél-
jából. A kormány elvárja a 
rendelkezések fegyelmezett 
betartását és az együttmű-
ködést minden polgárától, a 
közegészségügyért, a rend-
védelemért és a biztonsá-
gért felelős szervezetétől és 
a médiától a COVID-19 világ-
járvány elleni sikeres véde-
kezési munka érdekében. A 
szigetország bezárta kapuit 
a külföldiek előtt, jelenleg se 

légi, se vízi úton nem köze-
líthető meg. A rendelkezés 
egyelőre 2020. május 17-ig 
van érvényben.  

2020. május 11-én közölt 
Afrikára vonatkozó hivatalos 
koronavírus statisztikai ada-
tok: 

• 63,293 – igazolt fer-
tőzött eset

• 2,290 – haláleset 
• 21,837 – gyógyult 
• 53 – fertőzött ország
• 1 (Lesotho) – vírus-

mentes ország

A világ összes koronaví-
rus által érintett országában 
természetesen mindenki 
nagyon várja, hogy a járvány 
minél hamarabb véget ér, és 
az élet visszatér a normál ke-
rékvágásába.

Addig is jó egészséget 
és boldog Afrika Napot São 
Tomé és Príncipe lakóinak, 
amelyet a világjárvány miatt 
idén május 25-én sajnos nem 
úgy ünneplik, ahogy szokták: 
együtt, igazi afrikai hangu-
latban, vidám rendezvénye-
ken, a különleges egyenlítői 
természet, a varázslatos szí-
nek, a jellegzetes illatok és 
az elmaradhatatlan afrikai 
zene és tánc jegyében.

Popper Anna
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LEGYEN ÖN IS 
A RIPORTERÜNK!

Kedves Olvasó! Legyen Ön is a riporterünk, fotósunk, a mun-
katársunk. A mai felgyorsult világban egy szerkesztőség életében 
történnek olyan dolgok, események, amelyek akaratlanul is elkerül-
hetnek bennünket. Ám nem szeretnénk semmiről sem lemaradni, 
még önhibánkon kívül sem. Ezért gondoltunk arra, hogy több szem, 
többet lát alapon, felkérjük Önt: legyen hírhozó csapatunk tagja, 
aki észrevételeivel, információival segíti munkánkat.
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illetve a +36 20 383 5919 telefonszá mon.

A legérdekesebb, HEKUS Magazinban megjelenő témákat szer-
kesztőségünk honorálja.

Együttműködésünk reményében kíván Önnek jó  HEKUS-olvasást 
szerkesztőségünk.
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